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 Senaste nytt i appen och på unt.se      Världsbäst på Uppland!      Tipsa oss! E-post: 72018@unt.se  Sms/mms: 72018

018-478 00 00

  ·  Pris: 25 kr  ·  Grundad: 1890

Lokala  
nyheter  i dag, för ett bättre samhälle  i morgon

Vecka: 6

TISDAG
7 FEBRUARI 2023

Priset gäller 6/2 - 12/2

KASSLER
ICA. Ursprung Sverige. 
Ca 600 g.
Max 2 köp/hushåll.

5990
/kg

Alla barn har  
rätt att må bra!
På vår hemsida finns länkar om stöd för barn: boiu.se
Eller ring oss, så hjälper vi dig att hitta rätt: 018 69 44 99

72018@unt.se
Tipsa oss, dygnet runt,  

om stort och litet i din närhet.

Johan Rudström: Vi lär 
fortsätta att häpna 
över matpriserna 
 LEDARE A2

HÄR HÅLLER 
ALPLIVET  
HÖGSTA KLASS
 RESOR B6–7

UPPSALA Att skydda tjejer och killar från 
heders förtryck har blivit en lönsam a�är för 
företrädarna bakom föreningen Tjejers rätt  

i samhället, Tris. Nu driver de skyddat boende  
i bolagsform med mångmiljonvist. UNT inleder  
i dag en granskning.  A8–10

Skyddade boendet 
blev en miljona�är

Ideella föreningen Tris grundade det skyddade boendet Madickengården. I dag drivs det i ett aktiebolag av samma företrädare. FOTO: ANNA BREDBERG

Skattesmäll kan 
lindras av extra 
inbetalning
EKONOMI Deklarationstider-
na väntar och om du väntar 
dig en rejäl restska	 finns 
det några viktiga datum a	 
hålla koll på om du vill slip-
pa extra ränta. Den 13 febru-
ari är nämligen sista dagen 
a	 göra en extra ska	ebetal-
ning.  A13

Besked dröjer 
om cykelställ  
i centrum
UPPSALA Beslutet a	 ta bort 
cykelställen vid Fyrisån i cen-
trala Uppsala har mö	s av 
kritik. Och fortfarande har 
det inte presenterats någon 
plan för var det kan bli fler 
platser a	 parkera cyklar när 
platserna längs ån tas bort.  
 A6

Tusentals 
döda efter  
jordskalven
UTRIKES Jordskalven i sydös-
tra Turkiet och norra Syrien 
på måndagen har hi	ills 
krävt över 2 600 bekräftade 
dödsfall, men dödstalen fort-
sä	er a	 stiga. Turkiets pre-
sident Recep Tayyip Erdogan 
har utlyst sju dagar av lands-
sorg.  A17

Räddningsarbetare söker 
genom ruiner i den turkiska 
staden Adana.  FOTO: AP/TT
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UPPSALA
En vinst med 60 miljoner på ett år. 
Drygt 5 miljoner i personlig aktieut-
delning och 40 miljoner till egna bola-
get. Att skydda tjejer och killar från 
hedersförtryck har blivit en lönsam 
a�är för företrädarna bakom ideella 
och flerfaldigt prisbelönta föreningen 
Tjejers rätt i samhället, Tris. 

UNT granskar
2002 mördas Fadime Sahi-
ndal i Uppsala av sin far. He-

dersmordet skickar chock-
vågor över landet. För a� 
försöka förhindra a� någon 
annan möter Fadimes öde 

grundar systrarna Mariet 
Ghadimi och Talin Davidian 
samma år den ideella fören-
ingen Tris, Tjejers rä� i sam-
hället, i Uppsala. 

12 år senare, 2014, intervjuar 
UNT Mariet Ghadimi. En rap-
port om insatser för våldsut-
sa�a kvinnor uppmärksam-
mar nämligen a� Tris star-
tat e� skyddat boende, Ma-
dickengården. Utan statens 
bidrag på 900 000 kronor 
hade boendet inte kunna 
startas, poängterar chefen 
Mariet Ghadimi i artikeln. 
Ännu bär sig inte verksam-
heten ekonomiskt, men det 

är dit de siktar, förklarar hon.
– Tack vare projektet får vi 

in placeringar från kommu-
ner. De som gör placeringar-
na betalar våra kostnader. Vi 
är inte där ännu, men det är 
vårt mål.

Å�a år senare, den 15 sep-
tember 2022, har det blivit 
dags för Talin Davidian och 
Mariet Ghadimi a� som sty-
relseledamöter signera års-
redovisningen. Men nu gäl-
ler det inte föreningen Tris, 
utan e� aktiebolag. 

Sedan något år betalar 
nämligen de kommuner 
som köper placeringar på 
Madickengården till e� ak-

tiebolag för tjänsten. Inte 
längre till ideella Tris. 

Ur årsredovisningen går 
det a� utläsa a�:
• Vinsten är nästan 60 mil-
joner kronor det senaste rä-
kenskapsåret. 
• Omsä�ningen uppgår till 
96,4 miljoner kronor.
• Vinstmarginalen ligger på 
över 60 procent. Det är den 
i särklass högsta margina-
len bland de aktörer som 
Uppsala kommun köper 
skyddade boenden av, visar 
UNT:s genomgång.
• Styrelsen har godkänt ak-
tieutdelning på 40 miljoner 
kronor. 

Samma dag, den 15 septem-
ber 2022, signerar systrarna 
en annan årsredovisning. 
Den gäller e� bolag som 
äger dels aktiebolaget bak-
om Madickengården och 
dels e� fastighetsbolag. Lik-
som i bolaget bakom Madick-
engården är Talin Davidian 
ordförande och Mariet Gha-
dimi styrelseledamot, till-
sammans med den ena sys-
terns partner. 

Ägarbolaget gör en vinst 
på 13 miljoner kronor och 
aktieägarna föreslås av sty-
relsen få dela på 5,5 miljo-
ner kronor i utdelning. 

När det gäller aktieutdel-

Så blev ideella Tris 
en miljonmaskin

I en serie granskar UNT hur systrarna Talin Davidian och Mariet                        Ghadimi tagit skyddade boendet Madickengården från sin ideella förening Tris till ett aktiebolag, med mångmiljonvinst.  FOTO: TT/UNT ARKIV/ GRAFIK: MAJA OLOFSSON

Landshövding Göran Enander presenterade 2018 Mariet Ghadimi som årets hedersupplänning. FOTO: NIKLAS SKERI

Ur prinsessan So�as hand �ck Uppsalaföreningen Tris ta emot priset Idéer för livet i kategorin trygghet 2017, vid en gala på 
Cirkus när priset �rade 30 år. FOTO: TT
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ningarna uppger bolaget i 
mejl till UNT a de 40 mil-
jonerna är en ”koncernin-
tern utdelning”, men a de 
5,5 miljoner kronorna delas 
lika mellan Talin Davidian 
och Mariet Ghadimi.

UNT har talat med en rad per-
soner i och omkring Tris. Om-
säningen, vinsterna och de 
totalt över 45 miljonerna 
i aktieutdelning väcker re-
aktioner hos flera personer 
med olika roller i branschen. 

– Det var som fan! Det var 
mycket, säger Hansi Stafbom, 
Uppsalabo och mångårig 
entreprenör som också dri-
ver skyddade boenden, när 
han får höra om vinsterna  
och omsäningen i aktiebo-
laget.

– Det här är ju ärenden 
med stora skyddsbehov som 
är mycket personalkrävan-
de och som kostar extremt 
mycket a hålla på med. Det 
kan förklara en stor omsä-
ning, men det är svårt a se 
var de kan göra den höga vin-
sten, fortsäer han.

En person med god insyn i 

branschen och lång erfaren-
het av arbete mot hedersför-
tryck säger sig få en chock 
när UNT beräar om de eko-
nomiska resultaten. 

– Det här är en bomb, sä-
ger källan.

En annan person som haft in-
syn i Tris arbete säger sig ha 
förstå a det fanns pengar 
i verksamheten, men kunde 
inte ana a summorna var så 
stora. Det här rimmar dåligt 
med en verksamhet som för-
knippat sig så tydligt med a 
vara ideell, menar källan:

– Jag blir förvånad, det är så 
gigantiskt mycket mer peng-
ar än vad jag tro.

Talin Davidians taxera-
de inkomst har de senaste 
fyra åren legat mellan drygt 
800 000 och knappt 1,1 mil-
joner kronor. Mariet Ghadi-
mis har under samma tid 
varierat mellan 620 000 och 
830 000 kronor.

Den som tjänar över 1 mil-
jon kronor tillhör den lilla 
skara på 1,5 procent av Upp-
salas förvärvsarbetare med 
så hög inkomst. Det visar en 

sammanställning som UNT 
beräat om.

Själva har systrarna ge 
bilden av Tris som en verk-
samhet som i hög utsträck-
ning bygger på ideella in-
satser. 

”Vi har våra skyddade bo-
enden och e stort nätverk 
av ideella som varje år bi-
drar med flera tusen ideel-
la timmar på våra olika fö-
rebyggande verksamheter”, 
sade exempelvis Mariet Gha-
dimi i e pressmeddelande 
när hon fick det prestigeful-
la Raoul Wallenbergpriset 
2017.

Priset delades ut av skol-
minister Anna Ekström och 
är e av många som Tris har 
få. Exempelvis fick fören-
ingen försäkringsbolaget 
If:s Eldsjälspris 2013. 2018 
blev Mariet Ghadimi Årets 
hedersupplänning. 

En person som följt Tris och 
systrarnas resa ända sedan 
2002 är Mohamad Hassan 
(L), tidigare kommunalråd 
i Uppsala. Förutom e per-
sonligt engagemang har 

han med flera andra nämnd-
ordföranden skrivit på avtal 
som ge Tris nära tre miljo-
ner kronor om året från kom-
munen.

– Jag är inte emot vinster, 
men storleken kan vara pro-
blematisk. De måste ha en 
väldigt bra förklaring, säger 
Mohamad Hassan.

Även han pekar på det fak-
tum a det är en ideell fören-
ing, Tris, som byggt upp den 
verksamhet, Madickengår-
den, som nu gör stor vinst i 
e aktiebolag – med samma 
företrädare.

– Bilden av Tris kommer 
a ändras. De måste förkla-
ra den här resan, inte minst 
för sina volontärer, säger Mo-
hamad Hassan. 

UNT har vid upprepade till-
fällen be a få träffa Ma-
riet Ghadimi och Talin Davi-
dian för en intervju med möj-
lighet a ställa frågor och 
be om utvecklande resone-
mang. Men de har avböjt. I 
stället har UNT få mejlsvar 
signerade någon som kallar 
sig ”Alice” och någon som 

kallar sig ”Maria”, utan titel 
eller roll. 

I mejlsvar från Madicken-
gården förklarar den som sä-
ger sig heta ”Alice” det ekono-
miska resultatet i aktiebola-
get med a ”lönsamhet är 
en förutsäning för a kun-
na bedriva en väl fungerande 
och kvalitativ verksamhet”. 
”Majoriteten av överskoet, 
hela 91 procent, har återin-
vesterats i verksamheten för 
a utveckla och utöka arbe-
tet”, fortsäer ”Alice”.

Signaturen ”Maria”, som 
svarat för Tris – men som 
UNT alltså inte vet vem det 

är, skriver a Madickengår-
den och Tris i dag är separa-
ta verksamheter som bedri-
ver ”helt skilda arbeten”.

På Tris hemsida står dock 
a föreningen som en del av 
sin jourverksamhet erbjuder 
skyddat boende. 

Niklas Skeri
Niklas.Skeri@unt.se

Flerfaldigt prisbelönt 
●2002 Tjejers rätt i samhäl-
let, Tris, grundas av Mariet 
Ghadimi och Talin Davidian.
●2013 Får försäkringsbola-
get If:s Eldsjälspris.
●2015 Aktiebolaget som se-
nare tar över Madickengår-
den bildas.
●2017 Mariet Ghadmi får 
Raoul Wallenbergpriset av 
skolminister Anna Ekström.

●2018 Mariet Ghadimi blir 
årets Hedersupplänning.
●2019 Ett fastighetsbolag 
grundas. Tris äger då ak-
tierna.
●2020 Tris får integrations-
pris av Centerpartiet Upp-
sala.
●2022 Bolag med band till 
Tris redovisar tillgångar på 
152 miljoner kronor. 

I en serie granskar UNT hur systrarna Talin Davidian och Mariet                        Ghadimi tagit skyddade boendet Madickengården från sin ideella förening Tris till ett aktiebolag, med mångmiljonvinst.  FOTO: TT/UNT ARKIV/ GRAFIK: MAJA OLOFSSON

Läs mer på  
nästa sida:  
Tris svarar »
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Tackar nej till intervju – ja till  
”medverkan” i anonyma svar
UPPSALA
Upprepade gånger har UNT bett att få 
träffa Tris grundare Mariet Ghadimi 
och Talin Davidian för en intervju. 
Men de enda svaren kommer på mejl 
– från anonyma signaturer. 

UNT granskar
UNT har velat träffa grundar-
na av ideella föreningen Tris, 
Tjejers rätt i samhället – syst-
rarna Talin Davidian och Ma-
riet Gahdimi – för en intervju. 
De driver i dag det skyddade 
boendet Madickengården 
i ett aktiebolag med mång-
miljonvinst. 

Systrarna har flera gånger 
framträtt i UNT-artiklar som 
lyft fram Tris arbete. Men i 
de här artiklarna, som är en 
granskning, vill de inte vara 
med och anger ”säkerhets-
skäl” som orsak.

När UNT på telefon når Ma-
riet Ghadhimi uppmanar 
hon oss att mejla Tris. Där-

ifrån blir svaret att systrar-
na avböjer en intervju ”då 
de båda har skyddade per-
sonuppgifter som en kon-
sekvens av de säkerhetshot 
som de utsätts för genom 
att arbeta mot hedersrelate-
rat våld och förtryck”. Dock 
utlovas svar på frågorna. 

Vem som skrivit är oklart. 
Mejlet avslutas: ”Med vänlig 
hälsning TRIS”. 

När UNT har fortsatt att fråga 
om en intervju för att kunna 
ställa följdfrågor har svaren 
kommit från signaturen ”Ma-
ria”, utan uppgift om ”Mari-
as” roll. 

”Mariet och Talin står fast 
vid beslutet att inte göra någ-

ra intervjuer. Däremot kom-
mer ansvariga i ledande posi-
tion, det vill säga Mariet och 
Talin, givetvis stå bakom sva-
ren”, skriver ”Maria”.

För frågor om bolagen 
uppmanas vi att mejla Ma-
dickengården. 

Därifrån svarar signatu-
ren ”Alice”: ”Mariet och Talin 
tackar vänligen nej till inter-
vju även för Madickengår-
dens räkning men vill gärna 
besvara dina frågor”.

UNT har inte fått svar på 
vem ”Alice” är eller vilken 
roll personen har.

På frågan om hur margi-
nalen såg ut när Tris drev 
Madickengården blir svaret 
att de i dag separerats och 
är fristående. ”Eftersom Tris 
inte bedriver akut verksam-
het längre är det en uppgift 
som vi väljer att inte gå ut 
med. Det har aldrig gjorts 
några vinstuttag ur Tris ef-
tersom det är en ideell för-
ening”, skriver ”Maria”. 

När UNT ber Madicken-
gården att förklara plusre-

sultatet på 60 miljoner kro-
nor och vinstmarginalen på 
över 60 procent svarar ”Alice” 
– som UNT alltså inte vet vem 
det är – att ”lönsamhet är en 
förutsättning för att kunna 
bedriva en väl fungerande 
och kvalitativ verksamhet”. 
”Majoriteten av överskottet, 
hela 91 procent, har återin-
vesterats i verksamheten”, 
skriver ”Alice”.

Som förklaringar till att 
många vill anlita Madick-
engården framhåller ”Alice” 
Madickengårdens ”breda 
kompetens, långa erfaren-
het och beprövade arbets-
metod” och att ”vi är ledan-
de experter inom skydd och 
säkerhet”.

De 40 miljonerna i aktie-
utdelning är ”en koncernin-
tern utdelning till moderbo-
laget”. Det pågår en expansi-
on med ”inköp av fastigheter, 
renoveringar och anpass-
ningar” och en etablering av 
”nya regionala kontor i an-
dra delar av landet”, skriver 
”Alice” vidare.

Men grundarna Mariet 
Ghadimi och Talin Davidian 
har också personligen fått en 
del av kakan: ”Moderbolaget 
delade hösten 2022 ut totalt 
ca 5 miljoner kronor i utdel-
ning, fördelat på ca 2,5 mil-
joner var till de båda ägar-
na, vilket är första gången 
bolagen har gett en utdel-
ning till huvudägarna”, skri-
ver ”Alice”.

Att företrädarna valt att dri-
va det skyddade boendet i 
ett aktiebolag förklaras med 
att man vill minimera ex-

ponering samt ”upprätthål-
la högsta möjliga sekretess 
och skydd för våldsutsatta”.

Efter en rad mejlsvar har 
”Maria” till sist uppgett sig 
vara Tris kommunikatör.

UNT har frågat på vilket 
sätt skyddade personupp-
gifter och hot omöjliggör en 
träff med UNT för en intervju, 
men inte fått svar.

Niklas Skeri
Niklas.Skeri@unt.se

Det här är Madickengården
●Madickengården erbjuder 
skyddade boenden och kon-
sulentstödda familjehem. 
Målgruppen är kvinnor och 
män, barn som vuxna, par, 
och HBTQ-personer som ut-
sätts för hedersrelaterat våld 
och förtryck. Madickengår-
den tar också emot indivi-
der med lindrig intellektuell 

funktionsnedsättning.
●På hemsidan står att ”det 
ska vara enkelt för dig som 
socialsekreterare att placera 
hos oss” och att Madicken-
gården omhändertar ”alla 
delar” av placeringen. Den 
som vill veta mer om metod 
rekommenderas att besöka 
Tris. 

Roks: ”Det smakar illa och är illojalt”
UPPSALA
Personerna bakom 
det skyddade boendet 
Madickengården som gör 
mångmiljonvinst i aktie-
bolagsform, har utnyttjat 
den ideella sektorns höga 
trovärdighet för egen 
vinning. Det menar Jenny 
Westerstrand, ordförande 
i Roks.

– Äh, fy fan, rent ut sagt. Det 
är direkt sjukt.

Så reagerar Jenny Wester-
strand, ordförande i Riksor-
ganisationen för kvinno- och 
tjejjourer i Sverige, Roks, på 
resultatet i aktiebolaget som 
driver det skyddade boendet 
Madickengården. 

Fram till omkring 2020 
drevs Madickengården av 
ideella föreningen Tris, Tje-
jers rätt i samhället, som se-
dan valt att flytta det till sitt 
aktiebolag – med en vinst-
marginal förra året på över 
60 procent. 

UNT: Varför så stark reak-
tion?

– De har byggt upp sin 
verksamhet i en ideell fören-
ing, skapat sig en trovärdig 
grund och hittat volontä-
rer. Sedan kan man tydligen 
sömlöst växla över till ett bo-
lag med jättevinst. Ska alla ak-
törer ta betalt på det här sät-
tet kommer inte alla som be-
höver skydd kunna få det, sä-
ger Jenny Westerstrand.

Hon återkommer flera 
gånger till att det är en ide-
ell förening som valt att väx-
la över till aktiebolagsform. 

– Man skapar sig ju verkli-
gen legitimitet utifrån den 
ideella sektorns oerhörda 
trovärdighet. Tris har haft ett 
betrott namn och kan säkert 
vara en bra aktör, men det är 
extremt oseriöst att ombilda 
sig i det fördolda så här. Och 
med de här summorna sma-
kar det illa.
Vad är problemet?

– Du går från en lojalitet 
med de som ska skyddas till 
en annan där du har ett vinst-
intresse först och främst. Du 
är ett bolag med affärshem-
ligheter och är inte någon 
som framförallt är en röst 
för tjejerna som är tuff mot 
makten för deras skull, som 
vill dela information med an-
dra för att få stopp på våldet, 

säger Jenny Westerstrand. 
I sina svar till UNT har Ma-

dickengården bland annat 
pekat på sin höga kompe-
tens när det gäller säkerhet. 
Jenny Westerstrand tyck-
er att det finns skäl att syna 
den utvecklingen, som hon 
menar kostar kommunerna 
stora pengar för dyra place-
ringar, utan att det ger vad 

tjejerna som ska skyddas of-
tast behöver mest.  

– Säkerheten är en frå-
ga som de privata har ett 
intresse av att skruva upp. 
Men samtidigt skruvar man 
då ner de boendes egen för-
måga att komma ut i sam-
hället. Så klart finns de som 
kan behöva ett monumen-
talt skydd, men de är inte så 

hemskt många. 
Ställer det högre säker-
hetskrav att vara nischad 
mot hedersförtryck? 

– Ja, så kan det så klart vara. 
Men jag har själv forskat 
kring hedersfrågor och vet 
att de finns olika idéer om 
hur man bäst ger skydd, sä-
ger Jenny Westerstrand.

Niklas Skeri

Jenny Westerstrand, ordförande Roks, Riksorganisationen för kvinnojourer och tjejjourer i Sverige, tycker att vinsten i bolaget som driver Madickengården 
”smakar illa”.  FOTO: JONAS EKSTRÖMER/TT
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Så har ideella Tris     påverkat synen på hedersvåld
UPPSALA
För 20 år sedan var ”he-
dersförtryck” så laddat 
att det var svårt att tala 
om öppet. Sedan 2022 är 
det ett brott i brottsbalken 
som kan ge fängelse i sex 
år. En av motorerna bakom 
förändringen är ideella 
Uppsalaföreningen Tris, 
Tjejers rätt i samhället.

Den 21 januari 2002 mördas 
Fadime Sahindal av sin egen 
far i en lägenhet i Uppsala. 
Då har hon under flera år öp-
pet tagit kampen mot det he-
dersförtryck hon levt under, 
bland annat i ett tal i riksda-
gen under 2001.

Priset för kampen blev att 
Fadime Sahindal tvingades 
ha skyddad identitet och 
bara kunde träffa sina syst-
rar och sin mor i smyg. Det 
var vid ett sådant tillfälle hen-
nes far sköt henne.

Mordet sände chockvågor 

genom Sverige. Men trots 
uppmärksamheten var det 
svårt att i det offentliga pra-
ta om hederskultur och för-
tryck. Det sågs som stigmati-
serande av vissa grupper.

Det här minns Issis Melin, 
som i många år arbetat fö-
rebyggande mot hedersför-
tryck på kommunal nivå och 
vid Nationellt centrum mot 
hedersrelaterat våld och för-
tryck vid länsstyrelsen i Öst-
ergötland. 

– Vid mordet på Fadime 
fanns en stor rädsla för att 
benämna våldet som heder-
svåld. Ordet heder är i sig nå-
got positivt och då blev det 
krock. Och när medierna lyf-
te fram vissa kulturella grup-
per och religioner skapades 
en rädsla hos dem som ar-
betade med ungdomarna 
för att bidra till att grupper 
pekades ut, säger hon. 

I dag 20 år senare har sam-

hället gjort ett lappkast. Nu 
säger alla kommuner och po-
litiska partier att de arbetar 
förebyggande och akut mot 
hedersförtryck.

Riksdagen har på senare 
år beslutat om flera nya la-
gar för att stävja problemen 
och kunskapsläget är ett helt 
annat när det gäller hur he-
dersförtrycket kan se ut och 
hur utbrett det är.

– Det är ett slags paradigm-
skifte och i dag är hedersför-
tryck inskrivet i brottsbalken. 
Dessutom finns sedan 2020 
möjlighet enligt lagen om 
vård av unga att ansöka om 
ett utreseförbud för ett barn. 
Det har visat sig vara en av de 
mest verksamma metoder-
na, säger Issis Melin.

– I dag vet vi att hederspro-
blem finns från vaggan till 
graven och inte är en ton-
årsrevoltsgrej, att de drabbar 
både killar och tjejer och att 
det inte går att säga att det 

Exklusiva  
bilar och  
fastigheter 
runt Tris
UPPSALA
Syftet med Tjejers rätt i samhället  
och Madickengården är att arbeta 
akut och förebyggande mot heders-
förtryck. Nu kan UNT visa att flera 
exklusiva bilar ingår i verksamheten, 
liksom en rad fastigheter i attraktiva 
lägen. 

UNT granskar
Hösten 2021 registreras två 
nya Volvo XC90 på det aktie-
bolag som driver det skyd-
dade boendet Madicken-
gården. Bakom aktiebolaget 
står samma personer som 
företräder ideella förening-
en Tris, Tjejers rätt i samhäl-
let, som arbetar mot heders-
förtryck. 

På nätet presenterar en bil-
handlare just den här model-
len som ”Volvos lyxigaste bil 
någonsin” som ”bjuder på 
elegans för den stora famil-
jen utan att tumma på sä-
kerhet, funktionalitet, lyx 
och körglädje”. Volvo själva 
kallar modellen ”vår lyxigas-
te SUV”.

En sökning på nätet visar 
att en ny Volvo XC90 idag 
säljs för nära en miljon kro-
nor.

UNT berättade nyligen om 
vinsten i aktiebolaget bak-
om Madickengården på nära 
60 miljoner kronor, vilket ger 
en vinstmarginal på över 60 
procent. 

Även ideella föreningen 
Tris har skaffat sig tillgång till 
fordon av finare märke. 2020 
skrev föreningen ett leasing-
kontrakt om en ny BMW av 
modellen 540I XDRIVE, som 
i dag betingar ett nypris på 
nästan 1 miljon kronor, be-
roende på olika val. 

Men föreningen Tris köpte 
alltså inte bilen, utan leasa-
de den, det vill säga hyrde 
den mot en månadsavgift. Ef-
ter bara drygt ett år övergick 
kontraktet till en verksam-
het nära Tris, ett konsultbo-
lag inom företagande och ju-

ridik. Bakom konsultbolaget 
står en person som fungerat 
som Tris jurist och är styrelse-
ledamot i bolagen runt Tris. 

Han är också sammanbo-
ende med den ena av systrar-
na som grundat och ännu fö-
reträder Tris.

UNT har ställt frågor till 
både Tris och Madickengår-
den om bilinnehaven i bola-
gen och hur bilarna används. 
UNT har nekats en träff för en 
intervju, och bara fått svar i 
anonymiserade mejl.

”Fordonen som ägs av ak-
tiebolaget är tjänstebilar och 
används av personer i verk-
samheten för transport till 
och från arbetsplatsen, skyd-
dade boenden och hämtning 
och lämning av placerade 
individer som är i behov av 
skydd och säkra transpor-
ter”, skriver signaturen ”Ali-
ce” från Madickengården. 
UNT har inte fått någon för-
klaring till vem ”Alice” är.

Från Tris skriver en ”Maria” 
att BMW:n disponerades av 
Tris under en period om cir-
ka ett år och att ”den var prak-
tisk utifrån ändamålet med 
förhyrningen”. 

När UNT kontrollerar står 

både ena Volvon och BMW:n 
parkerad på hemadressen 
där juristen bor. Vid ett annat 
tillfälle står bara Volvon där. 

En källa som sett verksam-
heten inifrån reagerar starkt 
när UNT berättar om de nya 
bilarna

– Bilar behövs så klart i den 
här verksamheten, men var-
för lyxbilar av det här slaget? 
Det går inte att förstå eller 
motivera, säger källan.

På senare år har Tris och bo-
lagen även gjort flera fastig-
hetsköp. 

2020 köpte ideella fören-
ingen Tris en fastighet i en 
attraktiv stadsdel för åtta mil-
joner kronor. Bara en månad 
senare såldes den för samma 
summa till Madickengår-
dens fastighetsbolag. 

Därefter har bolaget köpt 
åtminstone fyra fastighe-
ter till i attraktiva lägen på  
mellan 6 och 12 miljoner 
kronor. 

Och redan i fastighetsbo-
lagets första årsredovisning 
2019 redovisas bland annat 
tillgångar i mark och fastig-
heter för 27 miljoner kronor. 

Signaturen som kallar sig 
”Alice” har i ett mejlsvar skri-
vit att aktieutdelningen på 
40 miljoner går till ”att ex-
pandera i form av inköp av 
fastigheter, renoveringar och 
anpassningar.”

Om fastighetsinnehavet 
2019 vill ”Alice” inte ge några 
detaljer ”på grund av skydds- 
och säkerhetsskäl”.

Niklas Skeri
Niklas.Skeri@unt.se

Hösten 2021 registreras två nya Volvo XC90 på det aktiebolag som driver det skyddade boendet                             Madickengården. Bakom aktiebolaget står samma personer som företräder ideella föreningen Tris, Tjejers rätt i samhället. FOTO: GRAFIK: MAJA OLOFSSON/TT

Detta har hänt
●UNT har rapporterat om 
utvecklingen i ideella Upp-
salaföreningen Tris, Tjejers 
rätt i samhället, som arbetar 
mot hedersförtryck.
●Föreningen har drivit det 
skyddade boendet Madick-
engården. Sedan 2020 har 
dock driften lagts i ett aktie-
bolag, med samma företrä-

dare, som blivit miljonärer 
på aktieutdelningen. Skälet 
ska vara att ”upprätthålla 
högsta möjliga sekretess och 
skydd för våldsutsatta”. Det 
senaste året redovisas ett 
plus på nära 60 miljoner kro-
nor. Det ger en vinstmarginal 
på över 60 procent.
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Så har ideella Tris     påverkat synen på hedersvåld
Hösten 2021 registreras två nya Volvo XC90 på det aktiebolag som driver det skyddade boendet                             Madickengården. Bakom aktiebolaget står samma personer som företräder ideella föreningen Tris, Tjejers rätt i samhället. FOTO: GRAFIK: MAJA OLOFSSON/TT

har med den ena eller andra 
etniska gruppen att göra, 
fortsätter hon.

Stor betydelse för utveck-
lingen har föreningen Tjejers 
rätt i samhället, Tris, i Upp-
sala, haft. Den ideella fören-
ingen grundades snart efter 
mordet på Fadime av systrar-

na Talin Davidian och Mariet 
Ghadimi. Genom sitt engage-
mang har de blivit något av 
pionjärer i kampen mot he-
dersförtryck.

I intervjuer har systrar-
na berättat att de såg kom-
pisar försvinna från skolan 
i Uppsala, kanske för att gif-

tas bort, och att de ville göra 
vad de kunde för att förhin-
dra att någon skulle möta Fa-
dimes öde. 

– Civilsamhället har varit 
extremt viktigt för den här 
utvecklingen. Organisatio-
ner som Tris har gått i brä-
schen, på egen hand, sedan 
har staten kunnat fylla på 
med stöd. Just Tris har varit 
unika med sin profil att lyf-
ta situationen för funktions-
nedsatta, säger Issis Melin.

I Tris studie ”Trippelt utsatt” 
från 2012 framkom att 29 
procent av flickorna på gym-
nasiesärskolan med utlands-
födda föräldrar inte fick be-
stämma vem de ska gifta 
sig med. För pojkar med ut-
landsfödda föräldrar var siff-
ran 16 procent. Studien gjor-
des i Stockholm, Göteborg 
och Malmö.

2014 berättade UNT i ett 
stort reportage om Rebecca – 

en ung kvinna med intellek-
tuell funktionsnedsättning 
som flytt från sin familj för 
att hon utsatts för hedersvå-
ld, och som samhället inte 
lyckats hjälpa, men som räd-
dats undan förtryck genom 
Tris hjälp.

2019 besökte Tris riksda-
gen för att berätta om intel-
lektuellt funktionshindra-
des sårbarhet och 2020 följ-
de man upp med rapporten 
Gömd och glömd med fokus 
på samma grupp.

Tris gjorde 2018 en kartlägg-
ning av förekomsten av he-
dersförtryck bland Uppsa-
las ungdomar, på uppdrag 
av kommunen och länssty-
relsen. Var femte flicka och 
var tionde pojke i studien 
hade ett krav på sig hemifrån 
att vara oskulder när de gif-
te sig. Av flickorna med båda 
föräldrar födda utanför Nor-
den svarade 66 procent att de 

hade ett sådant oskuldskrav. 
För pojkar i den gruppen var 
siffran 35 procent. Studien vi-
sade också på fysiskt och psy-
kiskt våld mot pojkar och 
flickor.

 Tris har under sina 20 år 
fått en rad priser och upp-
märksammats nationellt för 
sina insatser. 

– Vi kan vara tacksamma 
för det arbete som Tris och 
andra har gjort. Den som levt 
under hedersförtryck och 
inte får stöd kommer ut i ar-
betslivet sju år senare än an-
dra, så samhället har mycket 
att vinna på ett bra arbete, sä-
ger Issis Melin.

Niklas Skeri

Kan ge sex års fängelse
●Sedan 1 juni 2022 är  
hedersförtryck ett brott  
i brottsbalken och kan ge 
fängelse i lägst ett och högst 
sex år. Det kan handla om 
upprepade hedersrelaterade 
gärningar som misshandel, 
olaga tvång, eller ofredande. 
●Ett motiv ska vara att be-
vara eller återupprätta en 
persons, familjs, släkts eller annan liknande grupps heder. 
Gärningar, som var och en för sig inte anses vara särskilt  
allvarliga, bedöms som grövre om de begås med en viss  
systematik och i en särskild hederskontext.

Fadime Sahindal mördades 
2002.  FOTO: PETER HOELSTAD/ARKIV

Talin Davidian grundade ideella förenignen Tjejers rätt  
i samhället Tris med sin syster Mariet efter mordet på  
Fadime 2002. Här vid en kransnedläggning på Fadimes grav. 
 FOTO: SVEN-OLOF AHLGREN/ARKIV
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UPPSALA
Som en käftsmäll mot en medlem  
och volontär. Så beskriver Uppsala
politikern Karin Ericsson slutet på  
sitt engagemang i ideella föreningen 
Tjejers rätt i samhället, Tris. ”De har 
en så fin fasad”, säger hon.

UNT granskar
”Jag kan inte undgå att tviv-
la på om du verkligen har ve-
lat göra en god gärning eller 
om det enbart har funnits  

ekonomiska motiv”. 
Så lät mejlet från juristen 

i ideella föreningen Tjejers 
rätt i samhället, Tris, som fick 
Karin Ericsson att avsluta en-
gagemanget.

Det hade börjat med att 
hon som ordförande i Folk-
hälsorådet i Uppsala kom i 
kontakt med frågan om he-
dersförtryck och förstod un-
der vilka svåra villkor många 
unga tjejer i Sverige växer 
upp. 

Hon var engagerad i Cen-
terkvinnorna som hade kon-
takt med Tris, då redan en 
uppmärksammad förening 
för sitt förebyggande arbe-
te mot hedersvåld och sitt 
skyddade boende Madick-
engården.

– Jag gick på deras öppna 
föreläsningar och via en an-

ställd på Tris fick jag veta att 
jag kunde göra nytta som vo-
lontär inom deras läxhjälp, 
berättar Karin Ericsson.

Så blev hon medlem i för-
eningen och deltog två gång-
er i veckan i läxhjälpsverk-
samhet i Uppsala. 

Karin Ericssons insatser 
fördjupades när hon erbjöd 
sig att hyra ut en del av sitt 
boende för att ge rum åt en 
ung tjej som gifts bort två 
gånger och hade bott i Tris 
skyddade boende. Karin Er-
icsson skrev på ett kontrakt 
med Tris som reglerade vill-
koren. 

När flickan efter några må-
nader skulle flytta lämnades 
lägenheten med skadade ta-
peter och golv och förstörda 
möbler, berättar Karin Erics-
son. Enligt kontraktet skul-
le lägenheten lämnas i det 
skick den var när uthyrning-
en startade och Karin Erics-
son vände sig till Tris för att 
få ersättning för de 7 000 kro-
nor skadorna kostat henne. 
Det blev kalla handen.

UNT har läst mejl till Karin 
Ericsson från den som kallar 
sig för Tris jurist. Han är ock-
så partner till den ena av Tris 
grundare och sitter i styrel-

ser i bolag kopplade till för-
eningen. I mejlet meddelar 
han att den enda ersättning 
från Tris som kunde komma 
i fråga var 149 kronor för en 
badrumsmatta. 

Det är sist i mejlet som ju-
risten ifrågasätter om Karin  
Ericsson verkligen velat göra 
en god gärning eller om det 
”enbart har funnits ekono-
miska motiv för uthyrning-
en.” 

Karin Ericsson tog illa vid 
sig.

– Jag blev faktiskt kränkt. 
Alla visste hur jag i flera år 

”Jag var godtrogen – 
Tris har en fin fasad”

Karin Ericsson är politiker i Centerpartiet i Uppsala och fick kontakt med Tris genom politiken. ”Det känns oetiskt att bygga upp ett sådant innehav med kommunala medel”, säger hon. FOTO: JULIA KOCH
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ägnat mig ideellt åt Tris och 
så blev jag så här illa bemött. 
Det var som en käftsmäll mot 
en medlem och volontär, sä-
ger hon.

Enligt vad Karin Ericsson 
berättar förbjöds hon av ju-
risten att ha kontakt med Tris 
personal, när hon försökte 
nå den på Tris som skrivit på 
kontraktet

Historien väckte Karin miss-
tänksamhet och hon började 
att kolla upp saker och ting. 
Till exempel fann hon att en 
ny BMW av finare modell var 
skriven på den ideella fören-
ingen Tris. 

– Varför skulle de åka runt 
i så fin bil för? Jag tyckte att 
det var jättekonstigt. Jag tog 
kontakt med flera politiker 
i Uppsala kommun för att 
säga att de skulle se upp och 
inte bli lurade. De är godtrog-
na, och det hade jag också va-
rit. Tris har en så väldigt fin 
fasad.

Hon såg också att det ver-
kade finnas gott om peng-

ar i aktiebolaget kopplat till 
Tris som nu driver det skyd-
dade boendet Madickengår-
den. UNT har nyligen rappor-
terat om vinsten i aktiebola-
get på nära 60 miljoner kro-
nor och vinstmarginalen på 
över 60 procent. Grundarna 
av Tris har också tagit ut mil-
joner i aktieutdelning.

Det här rimmar inte väl 
med en verksamhet som har 
en sådan ideell framtoning, 
tycker Karin Ericsson.

– Det var inte det här som 
var syftet i den verksamhet 
jag engagerade mig i, säger 
hon.

UNT har kunnat visa att bola-
gen runt Tris investerat i fast-
igheter i attraktiva området 
på mellan 6 och 12 miljoner 
kronor. Till UNT har personer 
som säger sig vara företräda-
re för bolagen uppgett att det 
pågår en expansion. 

Även om fastigheterna an-
vänds som skyddade boen-
den så väcker de frågor hos 
Karin Ericsson. 

– Den dag de beslutar sig 
för att inte göra det här läng-
re så står de där med värde-
na i sina fina fastigheter kvar. 
Det känns oetiskt att byg-
ga upp ett sådant innehav 
med kommunala medel, sä-
ger hon.

UNT har nekats en träff för en 
intervju med Tris företräda-
re, men har fått svar på mejl 
från en signatur som kall-
lar sig ”Maria”. Enlig ”Maria” 
kan Tris inte kommentera 
”enskilda affärsrelationer”. 
Ändå skriver ”Maria” att Tris 

är ”trygga i att vi tagit vårt an-
svar och uppfyllt våra förplik-
telser.”

På kritiken mot att Tris 
skulle ha en fin fasad utåt, 
svarar ”Maria” att ”Tris är en 
ideell organisation med högt 
i tak och stort utrymme för 
olika åsikter.”

Niklas Skeri
Niklas.Skeri@unt.se

Tjejers rätt i samhället
●På sin hemsida beskriver 
sig Tjejers rätt i samhället, 
Tris, som en ideell organisa-
tion som arbetar med resul-
tatinriktade förebyggande, 
akuta samt kompetenshö-
jande insatser mot heders-
relaterat våld och förtryck. 
Där lyfter de själva också 
fram att Tris är unika för sin 

inriktning mot intellektuellt 
funktionsnedsattas situation.
●Tris startades 2002 av 
systrarna Talin Davidian 
och Mariet Ghadimi i Upp-
sala. UNT har nu kartlagt hur 
delar av verksamheten bo-
lagiserats och gjort miljon-
vinster. 

Karin Ericsson är politiker i Centerpartiet i Uppsala och fick kontakt med Tris genom politiken. ”Det känns oetiskt att bygga upp ett sådant innehav med kommunala medel”, säger hon. FOTO: JULIA KOCH

Karin Ericsson känner sig kränkt av föreningen Tjejers rätt i 
samhällets behandling av henne och har, som hon säger, grävt 
i verksamheten. ”De har så fin fasad”, säger hon.  FOTO: JULIA KOCH

Ideella föreningen Tjejers rätt i samhället, Tris, grundade Ma-
dickengården, som i dag drivs av ett aktiebolag - med samma 
företrädare. FOTO: NIKLAS SKERI

Karin Ericsson ser en konflikt mellan Tris ideella framtoning 
och de höga vinsterna i aktiebolaget de driver. FOTO: JULIA KOCH

UPPSALA
Från och med 6 mars 
tas insatsbusslinje 962 
mellan Uppsala och Sala 
bort.

UL satte in insatslinjen den 
26 september i fjol med an-
ledning av det ansträngda 
läget i kollektivtrafiken, 
men enligt Region Uppsala 
är läget mellan Uppsala och 
Sala nu betydligt mer sta-
bilt efter att vintertidtabel-
len började gälla den 11 de-
cember. Under januari kör-
des närmare 96 procent av 
tågtrafiken mellan Uppsala 

och Sala, samtidigt som tåg-
operatören MTR satt in er-
sättningsbussar för avgång-
ar som inte kunnat gå, en-
ligt ett pressmeddelande.

– Vi kan konstatera att 
tågtrafiken mellan Upp-
sala och Sala fått stabilitet 
och förutsägbarhet vilket 
underlättar för våra resenä-
rer. Det finns goda skäl att 
tro att det kommer fortsät-
ta så och då kan vi avveck-
la insatslinjen, säger Ka-
rin Svingby, trafikdirektör 
på Region Uppsala, i press-
meddelandet.

Niklas Weimer

UL tar bort busslinje: 
”Har fått stabilitet”

Stulen bil voltade  
av E4 – okänd  
förare jagas av polis
UPPSALA
En personbil voltade av 
E4 på onsdagsmorgonen. 
Senare visade sig bilen 
vara stulen – och den 
okände föraren är 
fortfarande på fri fot.

Vid 06.20 larmas rädd-
ningstjänsten om en trafik-
olycka på E4, mellan avfar-
terna Läby och Björklinge i 
södergående riktning. Där 
har en personbil kört in i 
vajerräcket och sedan vol-
tat av vägen och landat på 
taket i diket.

Hur det gått med föra-

ren och eventuella passa-
gerare är oklart, då ingen 
person var kvar på platsen 
när räddningstjänsten an-
lände.

När polisen kommer till 
platsen visar sig bilen vara 
stulen. Polisen har tagit den 
i beslag, och söker efter den 
okände föraren.

– Man hittar lite grejer i 
bilen som tyder på narko-
tikamissbruk, som gör att 
man upprättar en anmä-
lan om drograttfylleri, samt 
vårdslöshet i trafik, säger Jo-
nas Eronen på polisen.

Linnéa Kalnins

Vid 06.20 på onsdagsmorgonen voltade en personbil av E4 
mellan Läby och Björklinge. FOTO: JOHAN NILSSON/TT

UPPSALA
Tre män häktades på tis-
dagen sedan polisen hittat 
ett större parti narkotika 
utanför Uppsala.

Männen färdades i 
en bil som stoppades av 
polisen på länsväg 282, 
Almungevägen, natten 
till i lördags. I anslutning 
till bilen hittades ett parti 
narkotika som misstänks 
ha koppling till männen 
i bilen. 

Alla tre häktades på 
tisdagen, misstänkta för 
grovt narkotikabrott. Män-
nen, som är i 20-35-års-
åldern, kommer från 
Jämtland, Södermanland 
respektive Stockholm. 

Trio häktades 
efter fynd av 
narkotika

TIERP
Strax innan klockan 8 på 
onsdagsmorgonen kall-
lades polis och ambulans 
till Dannemoravägen i 
Örbyhus, där en elsparkcy-
klist krockat med en bil.

– Personen på elspark-
cykeln, en man i 35-årsål-
dern, är förd till sjukhus 
med ambulans, säger 
Jonas Eronen, presstales-
person på polisen.

Vad som orsakat olyck-
an är just nu oklart.

– Det kommer att upp-
rättas någon form av 
anmälan för att utreda om 
någon gjort något fel, men 
rubriceringen är än så 
länge oklar.

Elsparkcyklist 
krockade  
med bil
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Forskaren: Så tjänar 
bolagen pengar på 
våldsutsatta personer
UPPSALA
Det går att tjäna pengar på att  
skydda våldutsatta. Därför växer  
antalet privata bolag som erbjuder 
skyddade boenden. Men risken finns 
att de sätter vinsten framför de utsatta 
som ska skyddas, säger forskaren 
Marcus Lauri.

UNT granskar
Tidigare har det varit de ide-
ella kvinnojourerna som 
främst erbjudit våldsutsa�a 
hjälp. Nu riskerar de a� ham-
na i kläm när privata bolag är 
på väg a� blir den största ak-
tören i branschen. Det menar 
Marcus Lauri, forskare i soci-
alt arbete på Mi�högskolan, 
som i sin forskning intervju-
at just privata aktörer. 

En sammanställning som 
Socialstyrelsen gjorde 2020 
visar a� en tredjedel av alla 
skyddade boenden drevs av 
e� privat bolag och a� de 
står för närmare hälften av 
alla platser.

Det som driver utveckling-
en är het enkelt a� det finns 
pengar, säger Marcus Lauri. 

– Syftet med e� aktiebolag 

är a� det ska gå med vinst. 
Det finns förstås en risk a� 
det leder till a� det finns ak-
törer som inte främst gör det 
här för de utsa�a människor-
nas skull, utan för a� tjäna 
pengar, säger han.

UNT har rapporterat om a� 
ideella föreningen Tjejers 
rä� i samhället, Tris, låtit si� 
skyddade boende Madicken-
gården övergå till e� aktie-
bolag som företrädarna för 
Tris driver. Bolaget har gjort 
en vinst på nära 60 miljoner 
kronor på e� år, en vinst-
marginal på över 60 pro-
cent. Grundarna av Tris, till-
lika ägarna av bolagen, har 
också blivit miljonärer på 
aktieutdelning.

Marcus Lauri känner inte 
till Tris eller Madickengår-

den. Han har heller inte se� 
några vinster som ens ligger 
i närheten av Madickengår-
dens.

– En del bolag jag har kol-
lat på ligger på miljonvin-
ster, säger han.

Det han kallar ”markna-
diseringen” har vridit per-
spektivet, från den utsa�a 
till dem inom socialtjäns-
ten som placerar. Där försö-
ker de privata bolagen sälja 
in sig genom a� säga a� de 
tar e� helhetsansvar. På Ma-
dickengårdens hemsida be-
skrivs verksamheten just så.

– Socialtjänsten blir över-
sköljd med reklam från de 
här bolagen. Det blir lockan-
de när bolagen marknadsför 
sig genom a� säga a� ”Vi lö-
ser allt”. Bolagen ser social-
tjänsten som sin uppdragsgi-
vare, förklarar Marcus Lauri.

De privata bolagen har bi-
dragit till ökat fokus på sä-
kerhetsfrågorna, menar han 
och ser a� går hand i hand 
med a� fler kommuner upp-
handlar skyddade boenden. 
Vilken säkerhetsnivå man 
har är en mätbar parameter 
som lä� kan bockas för i e� 
upphandlingsunderlag.

Fokuset på säkerhet kan 

också förstärkas om det kom-
mer e� beslut om tillstånds-
plikt för skyddade boenden. 
E� förslag finns på politiker-
nas bord. Men precis som 
Roks ordförande Jenny Wes-
terstrand sagt i UNT, pekar 
Macus Lauri på a� det finns 
de som menar a� det här 
handlar om en falsk säkerhet.

– Det handlar inte om a� 
ha e� fort som kvinnorna 
ska bo i. Så sade en kvinno-
jour till mig. Kvinnorna sit-
ter inte inne hela dagarna. 
Men nu talas om sko�säkra 
glas och övervakning så a� 
vissa uppfa�ar det som e� 
närmast löjligt fokus på sä-
kerhet.

För de ideella kvinnojour-
erna har det blivit tuffare ti-
der. De har traditionellt se� 

varit en kritisk röst som mar-
kerat si� oberoende mot 
kommunerna, till värn för 
dem som ska skyddas. De 
brukar också hävda sin spe-
cifika kunskap om hur vål-
det fungerar och hur upp-
bro� går till. Men det är inte 
något som skrivs in i kraven 
i en upphandling. 

– Risken är förstås a� de 
privata tränger undan de 
ideella kvinnojourerna ge-
nom a� de har större eko-
nomiska muskler, kan lägga 
pengar på marknadsföring 
och också har en strävan a� 
få så många placeringar som 
möjligt, säger Mar-
cus Lauri. 

Niklas Skeri
Niklas.Skeri@unt.se

Fakta
●Genom att undersöka hur 
20 privata aktörer som dri-
ver skyddat boende berät-
tar om sig själva har Marcus 
Lauri och hans kollegor på 
Mitthögskolan kunnat utröna 
vilka ideal de ger uttryck 
för och hur dessa kan kom-
ma att påverka ”framtidens 
jourlandskap”.

●Förutom att de privata 
aktörernas huvudsyfte med 
att erbjuda skyddat boende 
handlar om att tjäna pengar 
så  nns det enligt forskarna 
er skillnader jämfört med 
kvinnojourerna. En sådan 
är att de allra esta privata 
boendena har män i perso-
nalen.

Marcus Lauri är forskare i socialt arbete på Mitthögskolan och har studerat det han kallar ”marknadiseringen” av skyddade boenden. FOTO: PER MELANDER/UNT ARKIV
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UPPSALA
Uppsala kommun har betalat fakturor 
till Tris och Madickengården för över 
20 miljoner kronor sedan 2019. Nu 
ifrågasätts de nära banden av en  
tidigare socialtjänstanställd.  
”Kopplingen till aktiebolaget  
är märklig”, säger källan.

UNT granskar
UNT har rapporterat om hur 
ideella föreningen Tris, Tje-
jers rätt i samhället, fört över 
sin akutverksamhet Madick-
engården till ett aktiebolag. 
Senaste räkenskapsåret var 
vinsten nära 60 miljoner 
kronor och grundarna, syst-
rarna Talin Davidian och Ma-
riet Ghadimi, har blivit mil-
jonärer på aktieutdelningen.

Intäkterna kommer från 
kommuner, inte minst ge-
nom placeringar i skyddat 
boende i familjehem. Fören-
ingen Tris har också fått fle-
ra olika statliga bidrag. Ex-
empelvis fick Tris 3,3 miljo-
ner kronor i bidrag för åren 
2020 och 2021 i form av stats-
bidrag till kvinno- och tjej-
jourer. 

Under 2020 fick Tris också 
1,2 miljoner kronor i statligt 

bidrag med anledning av co-
vid-19. 

UNT har begärt en sam-
manställning av hur mycket 
Uppsala kommun betalat till 
föreningen Tris sedan 2019, 
samt till aktiebolaget sedan 
de tog över Madickengården.

Till Tris har kommunen då 
betalat nästan 16 miljoner 
kronor. En stor del av belop-
pet är placeringar vid Ma-
dickengården, innan det gick 
över i aktiebolagets regi. 

Till aktiebolaget har Upp-
sala kommun de senaste två 
åren betalat nästan 5 miljo-
ner kronor. 

Totalt alltså över 20 miljo-
ner kronor.

Uppsala kommun har 
upphandlat en rad aktörer 
som de kan köpa placering-
ar vid skyddade boenden av. 
Madickengården är en av 

dem. Kommunen driver ock-
så själva ett eget skyddat bo-
ende, Tildagården, som dock 
just för tillfället är stängt.

Andreas Lindman är chef 
både för Tildagården och en 
avdelning på kommunen 
som beslutar om placering-
ar. Han vet väl att kostna-
derna är höga. Den dygns-
taxa Madickengården anger 
i upphandlingsunderlaget 
är 3 200 kronor. På kommu-
nens boende har den legat 
runt 3 000 kronor. 

– Det är vad det kostar med 
den personal och säkerhet 
som krävs. Och vi går inte 
med någon vinst, säger An-
dreas Lindman.

Vinsten i bolaget bakom Ma-
dickengården tycker han lå-
ter väldigt stor i relation till 
hur mycket det kostar att dri-
va en sådan här verksamhet. 

– Utifrån de summor ni 
nämner är jag väldigt över-
raskad. Men mitt fokus är 
kvaliteten på hjälpen de pla-
cerade får. Där har vi aldrig 
haft några tveksamheter när 
det gäller Madickengården, 
säger Andreas Lindman. 

Men det är inte bara för 
placeringar som kommu-
nen betalat. Uppsala kom-
mun har också betalat om-
kring 2,8 miljoner kronor 
om året till Tris enligt ett fy-
raårigt avtal om partnerskap.

Det innebär att Tris ska 
göra olika insatser för att fö-

rebygga hedersförtryck och 
stödja dem i ofrihet. Exempel 
är läxläsning, idrottsaktivite-
ter, sommarlovsaktiviteter, 
och insatser för att öka kom-
petensen inom kommunen.

I avtalet står att ”överens-
kommelsen vilar på en var-
sam och respektfull hante-
ring av de offentliga medel 
som möjliggör verksamhe-
ten”. Där poängteras också 
att Tris till stor del bygger 
på ideella insatser, som vär-
deras till omkring en miljon 
kronor.

Så mycket har kommuner    betalat till Tris

I I april 2020 signerade Mohamad Hassan (L), Eva Christiernin (S), och Talin Davidian, grundare och ordförande i Tris, överenskommelsen om ett partnerskap värt flera miljoner kronor om året                                      i fyra år. FOTO: PRIVAT/ARKIV

" 
Nästan alltid tyckte Tris att det  
handlade om hedersproblematik  

och att det behövdes en placering. Och  
så sa de att de själva hade plats på något  
av sina hem.
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Så mycket har kommuner    betalat till Tris
UNT har talat med en ti-

digare anställd inom social-
tjänsten i Uppsala som arbe-
tat med ärenden kopplade 
till Tris. Avtalet har gynnat 
Tris och Madickengården af-
färsmässigt, menar källan. 

På grund av avtalet var bu-
det från cheferna att ringa 
Tris för konsultation när ett 
ärende dök upp, en tjänst 
som även andra aktörer i 
branschen erbjuder, berät-
tar källan:

– Nästan alltid tyckte Tris 
att det handlade om heders-
problematik och att det be-
hövdes en placering. Och så 
sa de att de själva hade plats 
på något av sina hem, säger 
källan.

På så sätt blev partner-
skapsavtalet om helt andra 
insatser även en väg till in-
täkter i form av placeringar 

för Tris, menar den tidigare 
kommunanställde.

– Det finns säkert andra 
uppfattningar än min, men 
jag vet flera som reagerade 
som jag, att kopplingen mel-
lan partnerskapet och ak-
tiebolaget var märklig. Men 
när det fördes fram till che-
fer tog det liksom stopp, sä-
ger källan. 

Sedan första januari 2023 
gäller inte partnerksapsav-
talet längre, sedan det sagts 
upp av Tris ett år i förtid. Tris 
har dock försäkrat att alla 
åtaganden ändå ska genom-
föras som planerat.

UNT har kontrollerat hur 
mycket några andra kom-
muner har betalat till aktie-
bolaget bakom Madicken-
gården. En av dem är Stock-
holm som sedan 2020 betalt 
över 11 miljoner kronor. Av 

det har Skärholmens stads-
delsnämnd stått för 6,8 mil-
joner. Samtidigt har det eko-
nomiska läget där varit tufft. 
Vare sig ansvarig politiker el-
ler tjänsteman vill kommen-
tera.

– När ett beslut ska verk-
ställas görs det hos den leve-
rantör som bäst svarar upp 
mot behovet. Jag kan inte ut-
tala mig om eventuella vinst-

marginaler eller aktieutdel-
ningar hos enskilda, säger 
Anna Toll, avdelningschef för 
socialtjänsten i Skärholmen.

Niklas Skeri
Niklas.Skeri@unt.se

Kommunal granskning 
●Aktiebolaget bakom Ma-
dickengården är en av fem 
leverantörer av skyddat bo-
ende som Uppsala kommun 
valt ut för en särskild upp-
följning under 2022. Uppfölj-
ningen har ett särskilt fokus 
på bemanning och byggde 
på ekonomisk kontroll, sam-
tal med leverantörerna och 

socialsekreterares uppfatt-
ning om leverantörerna. 
●Socialnämnden kommer 
att behandla uppföljningen 
under våren 2023. Men i 
uppföljningen framkommer 
enligt Uppsala kommun inget 
som föranleder ytterligare 
åtgärder mot aktiebolaget.

I I april 2020 signerade Mohamad Hassan (L), Eva Christiernin (S), och Talin Davidian, grundare och ordförande i Tris, överenskommelsen om ett partnerskap värt flera miljoner kronor om året                                      i fyra år. FOTO: PRIVAT/ARKIV

Andreas Lindman, chef för Nexus och kommunala skyddade 
boendet Tildagården, är förvånad över vinstmarginalen i Ma-
dickengården, sett till kostnaderna för att driva sådan verk-
samhet. FOTO: NIKLAS SKERI

Enligt ideella Tris är aktiebolaget bakom Madickengården en 
helt separat verksamhet, och UNT måste mejla dem var för 
sig för att få svar. Men företrädarna är desamma, och här och 
där lyser banden igenom. FOTO: ANNA BREDBERG

Tjejers rätt i samhället, Tris, arbetar förebyggande mot he-
dersförtryck. I dag drivs den akuta verksamheten i ett aktie-
bolag, av samma företrädare.  FOTO: UNT ARKIV

Tris säger 
upp miljon-
avtalet med 
kommunen  
i förtid
UPPSALA
Ideella föreningen 
Tris avslutar i förtid 
samarbetet med Upp-
sala kommun, som ger 
föreningen nästan 3 
miljoner kronor om året. 
Förklaringen? De har 
inte längre behov av det 
ekonomiska stödet.  

Sedan 2016 har Uppsala 
kommun och Tjejers rätt 
i samhället, Tris, haft avtal 
om så kallat partnerskap. 
Där lovar Tris att genomfö-
ra en rad insatser förebyg-
gande mot hedersförtryck 
som läxläsning, idrotts- och 
lovaktiviteter, och utbild-
ning av kommunens per-
sonal, bland annat idrotts-
lärare. 

För det betalar Uppsala 
kommun knappt 3 miljo-
ner kronor årligen. Det fy-
raåriga avtalet skulle nu 
ha varit inne på sitt sista år. 
Men i december meddela-
de Tris ordförande Talin Da-
vidian att föreningen beslu-
tat att säga upp partnerska-
pet i förtid, från första janu-
ari 2023. 

I ett mejl till kommunen 
skriver hon att Tris ”själv-
klart kommer att fullföl-
ja alla inplanerade aktivi-
teter i enlighet med över-
enskommelsen”, men att 
föreningen inte längre är 
”i behov av det ekonomis-
ka stödet”. 

 Talin Davidian skriver 
också att Tris i dag står ”sta-
bilt på egna ben och har 
möjlighet att bedriva verk-
samheten med egna eko-
nomiska medel, vilket ger 
rätt förutsättningar för att 
säga upp stödet från Upp-
sala kommun.”

Ekonomin i en ideell för-
ening som Tris är inte lätt 
att få insyn i. Till skillnad 
från ett aktiebolag är inte 
årsredovisningen en öppen 
handling. UNT har dock 
läst årsredovisningen från 
2018, där det framgår att 
Tris det året gjorde ett över-
skott på över sex miljoner 
kronor och att det egna ka-
pitalet uppgick till drygt 33 
miljoner kronor.  

UNT har frågat Tris hur de 
ekonomiska förutsättning-
arna ändrats nu, så att de 
känner att de kan säga upp 
avtalet. I ett anonymiserat 
mejl har signaturen ”Ma-
ria” svarat att coronaepi-
demin gjorde framtiden för 
föreningen ”ytterst osäker”, 
men att det nu finns avtal 
som ger stabilitet. ”Maria” 
skriver också att Tris har 
fattat ett ”principiellt be-
slut om att inte ta emot, el-
ler vara beroende av, bidrag 
och gåvor. Detta för att bi-
behålla Tris fullständiga 
och obevekliga oberoende”.

UNT har berättat om kri-
tik från en tidigare anställd 
inom socialtjänstens barn- 
och ungdomsverksamhet 
som menade att avtalet 
gynnat aktiebolaget kopp-
lat till Tris. Enligt Ola Jere-
miasen, stabschef inom 
socialförvaltningen finns 
en ordning för allt ska gå 
rätt till.

– I de fall vi ska placera via 
en extern leverantör finns 
det särskild personal som 
säkerställer att barnens 
behov tillgodoses och att 
vi följer lagstiftningen, sä-
ger han.

Niklas Skeri
Niklas.Skeri@unt.se

Talin Davidian, ordförande för Tris, har meddelat kommu-
nen att man inte har behov av det årliga miljonstödet från 
kommunen. Bilden är från ett tidigare reportage om en 
flicka fast i hedersförtryck. FOTO: STAFFAN CLAESSON/AKRIV



8 Upsala Nya Tidning
Tisdag 21 mars 2023NYHETER 

UPPSALA
UNT kan nu avslöja nya uppgifter om 
ideella föreningen Tris. ”De har blåst 
mig”, säger Adam El Chaabi, som krä-
ver betalning i efterhand för insatser 
som familjehem. I ett annat fall behöll 
Tris som konsulter över 80 procent av 
den dryga miljon kommunen betalat 
för en familjehemsplacering.

UNT granskar
96 miljoner kronor i omsätt-
ning och en vinstmarginal 
på över 60 procent. Så ser re-
sultatet ut i aktiebolaget bak-
om Madickengården, som 
ger skydd undan hedersför-
tryck. UNT har nyligen rap-
porterat om hur Madicken-
gården förts över från ide-
ella föreningen Tris, Tjejers 

rätt i samhället, till aktiebo-
laget och hur Tris grundare, 
systrarna Talin Davidian och 
Mariet Ghadimi, blivit miljo-
närer på aktieutdelningen i 
bolaget.

En del av Madickengården är 
att erbjuda konsulentstödda 
familjehem. Idén är att hitta 
familjehem åt kommuner 
och samtidigt vara ett stöd åt 

familjehemmet. Kommunen 
betalar till Madickengården, 
som i sin tur betalar arvode 
och ersättning för omkostna-
der till familjehemmet. Mel-
lanskillnaden behåller Ma-
dickengården. 

Frågan är hur stor den är.
UNT har talat med två fa-

miljehem som vet något 
om det. Adam El Chaabi från 
Uppsala var familjehem först 
åt Tris och senare åt aktiebo-
laget. Han har i dag anlitat 
advokater för att få ersätt-
ning som han menar att Tris 
ljugit om och behållit. Det är 
inte Adam som tar kontakt, 
utan UNT som hittar honom 
via en anmälan han gjort till 
Inspektionen för vård och 
omsorg, Ivo. Anmälan har 
dock inte lett till utredning, 
då Ivo inte utreder den här 
typen av ärenden.

Allt började när en liten 
kommun i västra Sverige be-

hövde placera en mamma 
och ett barn. Tris fick uppdra-
get och vände sig i sin tur till 
Adam.

– Talin Davidian på Tris sa 
till mig att kommunen bara 
beslutat om ersättning för 
pojken. Men Tris ville inte 
sära på dem och frågade om 
jag kunde ta dem ändå. Jag sa 
ja. Men de ljög, säger Adam. 

Tris hade nämligen fått betalt 
även för mamman, 1 500 kro-
nor per dygn, från kommu-
nen. Det här avslöjades när 
Adam kontaktade kommu-
nen för att be om stöd för att 
köpa henne en ny telefon. 
Han vände sig till kommu-
nen eftersom han inte fick 
ersättning för mamman.

Hans fråga väckte förvå-
ning – kommunen hade ju 
betalat för mamman i tio må-
nader, från dag ett, förklara-
de enhetschefen.

– Då förstod jag att Tris 
blåst mig. Jag litade på dem, 
men det var ett stort misstag, 
säger Adam El Chaabi.

Han tog upp det med Tris 
och ett nytt avtal skrevs om 
ersättning framåt. Men med 
juridisk hjälp har han krävt 
samma ersättning från place-
ringens början, det vill säga 
257 000 kronor till.

Via sina advokater har Tris 
bestridit kravet. De har beta-
lat vad de ska och dessutom 
var arvodet ovanligt stort, 
skriver de till Adam. 

– De har påpekat för mig 
att jag var deras bäst betalda 
hem. Så kan det ju vara, men 
jag vill ha det jag har rätt till, 
säger han.

I ett annat fall berättar ett 
familjehem som anlitats av 
Tris att de haft två barn och 
en mamma placerade un-
der åtta månader. Enligt ut-

dragen från banken var arv-
odet från Tris för uppdraget 
ungefär 20 000 i månaden, 
inklusive omkostnadser-
sättning, vilket är lägre än 
den nivå som Sveriges kom-
muner och regioner, SKR, re-
kommenderar. 

– 10 000 kronor i måna-
den per barn är någon slags 
smärtgräns, säger familje-
hemsmamman som vill vara 
anonym. 

När UNT kontrollerar med 
värmländska Eda kommun 
som placerat mamman och 
barnen visar det sig att den 
betalat 5 500 kronor per 
dygn till Tris, 2 500 kronor för 
en förälder och 1 500 kronor 
per barn. 

Med täckning för exempel-
vis vissa skattekostnader ser 
Tris ut att ha kunnat inkas-
sera uppåt en miljon kronor 
av kommunen för hela place-

”Jag litade på dem, men 
det var ett stort misstag” 

Adam El Chaabi har haft uppdrag som familjehem åt Tris och Madickengården och hävdar att han blivit lurad på ersättning. ”Jag ska ha tillbaka mina pengar”, säger han. Till Adam har Tris be-
stridit kraven, men de vill inte svara på UNT:s frågor om fallet. FOTO: ANNA BREDBERG
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ringen, efter a� arvodet till 
familjehemmet var betalt. 
Det innebär a� nära 80 pro-
cent av kommunens pengar 
landade hos Tris. 

När familjehemsmamman ge-
nom UNT:s artiklar blev var-
se Madickengårdens vinster 
i dag reagerade hon med be-
störtning och kontaktade 
tidningen.

– Det här är bedrövligt. 
Ingen kan tycka a� det här 
är okej, säger hon. 

Hon ifrågasä�er också 
kommunernas kontroll.

– Alla kommuner måste 
ju vara förtvivlade och und-
ra vad som görs med deras 
pengar, säger hon.

Både hon och Adam El 
Chaabi har dessutom många 
invändningar mot Tris han-
tering av familjerna som har 
haft boende hos sig. 

Adams berä�else är lång 
och detaljerad. Han säger 
sig vid flera tillfällen ha bli-
vit vi�ne till hur mamman 
blivit illa behandlad. Vid e� 
tillfälle ska en psykolog inom 
Region Uppsala ha tagit initi-
ativ till en form av orosanmä-
lan runt Tris, efter a� mam-
man berä�at a� hon instru-
erats av Tris a� uppge a� 
hon inte kunde ta hand om 
si� barn.  

– Jag kan bara tolka det här 

som a� Tris ville behålla pla-
ceringen längre, säger Adam, 
som uppger a� han blev kon-
taktad i utredningen efter 
besöket. 

Uppgiften om psykolo-
gens utredningsinitiativ har 
bekräftats för UNT även från 
en annan källa.

Adam El Chaabi har arbe-
tat med ungdoms- och famil-
jefrågor i många år och han 
är sedan länge bekant med 
Tris grundare Talin Davidian 
och Mariet Ghadimi, samt 
med Tris jurist som även är 
Talin Davidians sambo.

Nu välkomnar han en 
granskning.

– Det här är smutsaffärer. 
Kommunerna borde avbry-
ta sina placeringar genast, 
men de är så svaga inför Tris, 
säger han. 

Via sina advokater riktar 
Tris å sin sida kritik i en rad 
punkter mot hur Adam ut-
förde si� uppdrag. Kritiken 
står dock i kontrast mot e� 
intyg från enhetschefen på 
den placerande kommu-
nen som hyllar Adams sam-
arbetsförmåga och insatser 
för familjen. 

Med familjen har han sta-
dig kontakt och han säger a� 
de mår bra.

UNT har upprepade gång-
er be� a� få träffa och inter-

vjua Tris och Madickengår-
dens företrädare, Talin Da-
vidian och Mariet Ghadimi. 
Men de har avböjt med hän-
visning till a� de har skydda-
de personuppgifter och är ut-
sa�a för hot. 

De har också valt a� inte sva-
ra på de många nya frågor 
som UNT på deras uppma-
ning mejlat. 

”Vi tackar nej till vidare 
medverkan.”, skriver signa-
turen ”Alice”, utan titel, i e� 
kort svar från Madickengår-
den och hänvisar till tidiga-
re svar.

UNT har också be� a� få 
träffa och intervjua ”Alice” 
samt ”Maria” som svarat för 
föreningen Tris. Om det inte 
skulle vara möjligt har vi be� 
a� få veta varför. Frågorna 
har inte besvarats.

När mamman och sonen 

plötsligt fly�ades till e� ny� 
hem, bad Adam Tris om e� 
intyg om sin tid som upp-
dragstagare, med uppgift 
om lön. Intyget har blivit 
hans trumfkort, säger han. 
För där skriver Tris jurist 
a� Adam få� hela summan 
han skulle haft, sedan dag e�. 
Men lönebeskeden visar allt-
så något annat, hävdar han.

– Jag ska ha tillbaka mina 
pengar, så är det bara, säger 
han.

LÄS MER: Nu öppnar UNT 
granskningens första delar 
för fri läsning. Du hi�ar alla 
delarna på unt.se.

Niklas Skeri
Niklas.Skeri@unt.se

Detta har hänt 
●UNT har i en rad artiklar 
rapporterat om ideella för-
eningen Tris, Tjejers rätt i 
samhället, och hur verksam-
het förts över till ett aktiebo-
lag. Tris grundare har blivit 
miljonärer på utdelningen i 
bolaget.
● I det avtal som Tris har 
haft med Uppsala kommun, 

värt �era miljoner kronor, 
har de ideella krafterna i Tris 
värderats till 1 miljon kronor 
om året.
● I avtalet står att överens-
kommelsen vilar på en ”var-
sam och respektfull hante-
ring av de offentliga medel 
som möjliggör verksamhe-
ten.”

Mariet Ghadimi �ck 2018 utmärkelsen Årets hedersupplänning av landshövding Göran En-
ander, för sina insatser som verksamhetschef och kassör i föreningen Tjejers rätt i samhället, 
Tris, och arbetet för hedersutsatta. FOTO: NIKLAS SKERI

 EN AV UNT:S TIDIGARE ARTIKLAR OM TRIS FRÅN DEN 7 FEBRUARI.

Krönika
Varför ska UNT granska Tjejers rätt  
i samhället? Är inte Tris en god kraft, 
som har en viktig roll och bidrar 
med gott? 

UNT har skrivit mycket om den ideella fören-
ingen Tris arbete genom åren. Många har vi�-
nat om betydelsefulla insatser och vi har rap-
porterat om priser som vunnits. Jag upplever 

a� de flesta är eniga om a� Tris har gjort en betydande 
skillnad för personer som utsa�s för hot, våld eller olika 
typer av hedersförtryck.

Samtidigt finns en annan bild sedan e� par år tillba-
ka. E� antal av dem som UNT pratat med i granskning-
en vi�nar om orä�visor, hårda tongångar och brister i 
verksamheten, kopplat till föreningen Tris och de vinst-
drivande aktiebolagen bakom Madickengården.

Dessutom upptäckte vi a� det var väldigt tyst kring de 
stora vinsterna i Madickengården, dit delar av verksam-
heten förts över. Volontärer, politiker och kommunala 
tjänstemän saknade kunskap om hur verksamheten var 
upplagd och vilka pengar som flödade genom rörelsen. 

Vår granskning har försvårats av a� grundarna av Tris, 
som också tagit ut stora vinster ur Madickengården, valt 
a� inte ställa upp på intervjuer med tidningen. I stället 
har vi få� svar via e-post, undertecknade med förnamn 
eller möjligen pseudonymer på personer vi inte vet vil-
ka de är. Till sist har de meddelat a� de inte längre kom-
mer a� svara på våra frågor. 

Den anledning som ange�s är den omfa�ande hot-
bild som ska finnas mot företrädarna, mot verksamhe-
ten och de som lever i de skyddade boendena. Samtidigt 
skriver företrädarna Mariet Ghadimi och Talin Davidian 
i eget namn på Tris hemsida, i stället för a� bemöta frå-
gorna i UNT.

I sammanhanget är det värt a� lyfta fram a� UNT är 
vana a� intervjua personer som har skyddade person-
uppgifter och befinner sig i utsa�het. För oss är det 
självklart a� inte avslöja något som röjer var de skyd-
dade boendena finns eller utsä�er drabbade av heders-
förtryck för ökad osäkerhet. Däremot är det relevant 
a� ställa frågor till personer som själva tagit en plats i 
offentligheten, som företräder företag och tjänar stora 
pengar på en ska�efinansierad verksamhet.

UNT har ingen agenda 
a� ta ställning för eller 
emot de vi granskar. Däre-
mot har vi som nyhetstid-
ning uppdraget a� rap-
portera, ställa frågor och 
lyfta fram de frågetecken 
och brister som finns.

De�a är extra viktigt när 
det gäller en organisation 
som lever av ska�epengar 
och jobbar med männ-
iskor som befinner sig i e� 
mycket utsa� läge.

Kalle Sandhammar
kalle.sandhammar@unt.se

Därför är det 
viktigt att 
granska även 
”goda krafter”
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Socialtjänstchef om Tris: 
”Vi har inte haft koll”
UPPSALA
”Vi har inte haft koll”, säger en social-
chef efter att räknat ihop hur mycket 
kommunen betalat till Tris och  
Madickengården. Nu ska landets 
kommuner samarbeta för mer valuta 
för pengarna när de köper familje-
hemsvård.

UNT granskar
– Alla kommuner måste ju 
vara förtvivlade och und-
ra vad som görs med deras 
pengar. 

Så lät det nyligen i UNT när 
e� familjehem kommentera-
de de dygnstaxor som fören-
ingen Tris, Tjejers rä� i sam-
hället, fakturerat kommuner. 
I hennes fall betalade värm-
ländska Eda kommun 5 500 
kronor för en mamma med 
två barn till Tris – per dygn. 
Tris i sin tur betalade om-
kring 20 000 kronor i arvo-
de till familjehemmet – per 
månad, alltså omkring 700 
kronor om dagen.

Systemet kallas konsulent-
stödd familjehemsvård. Kon-
sulenten, i det här fallet Tris, 
tar fram familjehem åt kom-
muner och fungerar som råd 
och stöd för familjehemmet. 

Eda kommun med drygt 
8 500 invånare, har totalt be-
talat nästan 9 miljoner kro-
nor till Tris och Madicken-
gården, sedan 2018.  Social-
tjänstchefen Anders Boström 
låter närmast uppgiven.

– Vi har väl inte haft koll 
helt enkelt. Vi kan ju konsta-
tera a� det är en jä�ediskre-
pans mellan vad vi betalat 
och vad familjehemmet få�. 

I Madickengården som i 
dag drivs av aktiebolag med 
samma företrädare som i 
Tris, har sex av tio omsa�a 
kronor blivit vinst. Vinstmar-
ginalen och familjehemmets 
uppgifter om arvodet ställer 
frågor om vad kommunen 
betalat för, säger Anders Bo-
ström:

– Det är bra a� det kommer 
fram, säger han.

I vinter har Sveriges kom-
muner och regioner, SKR, 
gå� ut med e� erbjudande 
till landets kommuner som 
rör konsulentstödd familje-
hemsvård. Tanken är a� hjäl-
pas åt för a� påverka och ha 
kontroll. Två förväntade ef-
fekter är:
• ökad transparens kring 
kostnader för arvode- och 
omkostnadsersä�ningar
• bä�re förutsä�ningar vid 
upphandling och uppfölj-
ning

– Jag ska svara ja på a� gå 
med i nätverket, det kan 
jag ju snabbt konstatera ef-
ter det som framkommit i 
er granskning, säger Anders 
Boström. 

I ett annat fall med en kom-
mun som anlitat Tris och Ma-
dickengården för stora sum-
mor har kommunen redan 
minskat kostnaderna för fa-
miljehem. 

– För bara tre år sedan 
hade vi 15 sådana här för-
stärkta familjehem. I dag 
har vi e�. Men det är en stif-
telse som tar en bråkdel av 
det Tris tagit ut i dygnstaxa, 
säger en socialtjänstchef i 
kommunen. 

I kontakterna med Tris re-
agerade hon starkt på deras 
bemötande:

– Det var inte samver-
kan. De dikterade villkoren 
och man fick inte ifrågasät-
ta. Ställde jag frågor blev de 
provocerade och kunde säga 
a� jag inte kunde någonting 
om hedersfrågor, säger soci-
alchefen. 

Uppsala kommun har beta-
lat nästan 1,7 miljoner kro-
nor till Madickengården 
för konsulentstödd familje-
hemsvård under 2022. Kom-
munen jobbar hårt med a� 
rekrytera egna familjehem, 
men i dag är det brist. Som 
e� komplement har kommu-
nen upphandlat aktörer som 
säljer konsulentstödd famil-
jehemsvård, som Madicken-
gården.

Utvärderingar görs löpan-
de och som särskilda insat-
ser, berä�ar Ola Jeremiasen, 
stabschef på Uppsala kom-
muns socialförvaltning:

– I år ska vi särskilt följa 
upp konsulentstödd famil-
jehemsvård. Vi har många le-
verantörer och köper mycket 
insatser. Vi måste säkerställa 
så långt som möjligt a� det 
är god kvalitet och a� barnen 
får vad de behöver.

Känner du a� ni vet vad ni 
får för pengarna?

– Vi vet a� vi ibland betalar 
överpriser på grund av a� vi 
har svårt a� rekrytera. Vi be-
höver fortsä�a utveckla och 
förbä�ra kontrollen.

Ola Jeremiasen har tagit 
del av SKR:s utskick.

– Det visar ju på e� behov 
som finns.

Niklas Skeri
Niklas.Skeri@unt.se

Madickengården
●2014 startade ideella för-
eningen Tjejers rätt i samhäl-
let sin akutverksamhet Ma-
dickengården med skyddat 
bonde. Starten skedde med 
stöd av statsbidrag. Några år 
senare  ck Tris tillstånd att 
bedriva så kallad konsulent-
stödd familjehemsvård. 
●2020 övergick Madicken-

gården, med skyddat boende 
och familjehemsvård, från 
föreningen Tris till ett ak-
tiebolag. Företrädarna är de 
samma i bolaget som grun-
dat och lett föreningen Tris. I 
�ol kunde de kvittera ut mil-
joner i aktieutdelning från 
Madickengården.

Eda kommun i västra Värmland, med 8 500 invånare, har på några år betalat nära 9 miljoner kronor till Tris och Madickengården för placeringar. UNT:s gransk-
ning har rest frågor om vad kommunen betalat för, säger en socialchef. FOTO: JOACHIM LAGERCRANTZ/TT

Ola Jeremiasen, stabschef, och Katja Friberg, avdelningschef, 
på socialförvaltningen, Uppsala kommun, säger att kommu-
nen kan göra mer för bättre uppföljning och kontroll. 
 FOTO: NIKLAS SKERI
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Placerade Sara: ”Jag 
känner mig utnyttjad”  
UPPSALA
”Jaha, det var inte mig de brydde sig 
om. Det var pengarna.” Så reagerade 
Sara, en av de kvinnor föreningen  
Tris stöttat, när hon läste UNT:s artik-
lar om föreningen. ”Jag känner mig 
utnyttjad”, säger hon. 

UNT granskar
För Sara, som egentligen he-
ter något annat, innebar 
UNT:s granskning av ideel-
la föreningen Tris skyddade 
boende Madickengården, att 
historien kom ikapp. I dag har 
Madickengården förts över 
till ett aktiebolag som gett Tris 
grundare miljoner i aktieut-
delning, och där sex omsatta 
kronor av tio blivit vinst. 

– Hjärtat började att dun-
ka när jag läste. ”Vad är det 
här?”, tänkte jag. Hur många 
sitter någonstans och känner 
som jag gjort, att något inte 
stämmer?

Sara lever ett etablerat och 
aktivt liv i Uppsala med sta-
digt jobb och stort nätverk. 
Men i perioder har det varit 
tufft. När hon behövde stöd 
för att komma ur en hotfull 
relation vände hon sig till 

föreningen Tris och grunda-
ren Talin Davidian som hon 
kände från ett tidigare ären-
de. 

Stödet från Tris och Talin Da-
vidian blev rejält och gjorde 
skillnad.

– Talin är väldigt snabb och 
har förmågan att dra i rätt 
trådar. Hon var med mig hos 
socialtjänsten. Jag kände att 
det här blir bra, berättar Sara. 

Så småningom dök ett er-
bjudande upp, en flytt för 
Sara och hennes barn till en 
annan stad, till en lägenhet 
med larm och övervaknings-
kameror. Vad det skulle ha 
kostat vet hon inte men hon 
förstod att det handlade om 
”ofantliga summor”, säger 
hon i dag. Kommunen skulle 
ha betalat för insatsen, som 
var kraftfull och skulle skyd-
da men därmed också be-

”Jag vill inte snacka skit om Tris, men det här var inte rätt. Det handlar om så mycket kommunala pengar som de försöker utnyttja”, säger ”Sara”, som hade stöd av Tris när hon behövde ta sig ur en relation. FOTO: ANNA BREDBERG
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gränsa Sara och familjens liv. 
Hon blev tveksam.
– Jag kände a� socialtjäns-

ten också verkade backa lite, 
och jag ville inte. Jag hade ju 
jobb och skola åt mi� barn. 
Insatsen var inte vad jag be-
hövde, säger Sara. 

Men det tyckte Tris. Enligt 
Sara utsa�es hon för ihärdi-
ga påtryckningar över tid till 
a� säga ja. 

– De sa till mig a� ”det här 
måste vi göra” och ”du måste 
säga ja”. Men jag kände hela 
tiden a� något inte stämde. 
Jag kände a� de inte brydde 
sig om mig, utan bara om 
”paketet” jag skulle få, säger 
Sara.

Hon stod på sig och sade 
a� hon inte klarade a� flyt-
ta och bo övervakad och in-
låst med si� barn. Till sist sa-
des det som fick Sara a� dra 
sig ur. 

– ”Men tacka ja ändå. Nå-

gon annan kan ju bo där”, 
sade de. Kommunen skulle 
alltså betala, utan a� jag bod-
de där. Jag vill inte snacka 
skit om Tris, men det här var 
inte rä�. Det handlar om så 
mycket kommunala peng-
ar som de försöker utny�ja. 
”Tacka bara ja, det finns så 
många kvinnor i din situa-
tion”, fortsa�e de. Jag fick så 
dåligt samvete, säger hon.

Till sist löste hon sin situa-
tion för egen maskin. Men 
påtryckningarna fortsa�e, 
berä�ar hon. 

– De kunde sä�a upp ka-
meror och larm och jag skul-
le kunna få hjälp med hy-
ran. Men jag kände bara a� 
jag kommer a� bli återbetal-
ningsskyldig på något sä�. 

För Sara har det varit 
smärtsamt a� få sin bild av 
ideella föreningen Tris och 
dess företrädare förändrad. 

– Från början var jag så im-
ponerad: Wow, vilka eldsjälar 
som arbetar ideellt året runt, 
dygnet runt, tänkte jag. Men 
nu vet jag hur det går till och 
vad de vinner på det. Det är 
skrämmande och ledsamt. I 
dag känner jag mig faktiskt 
utny�jad. Jaha, det var inte 
mig de brydde sig om, det 
var pengarna, säger Sara. 

Tris och Madickengårdens 

företrädare Talin Davidian 
och Mariet Ghadimi har av-
böjt en intervju. 

Madickengården har ock-
så meddelat via mejl a� bo-
laget ”tackar nej till vida-
re medverkan” och har inte 
svarat på de frågor UNT ställt 
via mejl, bland annat om Sa-
ras fall.

Niklas Skeri
Niklas.Skeri@unt.se

Flerfaldigt prisbelönt
●2002 Tjejers rätt i samhäl-
let, Tris, grundas av Mariet 
Ghadimi och Talin Davidian.
●2013 Får försäkringsbola-
get If:s Eldsjälspris.
●2015 Aktiebolaget som se-
nare tar över Madickengår-
den bildas.
●2017 Mariet Ghadmi får 
Raoul Wallenbergpriset av 
skolminister Anna Ekström.

●2018 Mariet Ghadimi blir 
årets Hedersupplänning.
●2019 Ett fastighetsbolag 
grundas. Tris äger då ak-
tierna.
●2020 Tris får integrations-
pris av Centerpartiet.
●2022 Bolaget som tagit 
över Madickengården från 
Tris gör nästan 60 miljoner 
i vinst.

”Jag vill inte snacka skit om Tris, men det här var inte rätt. Det handlar om så mycket kommunala pengar som de försöker utnyttja”, säger ”Sara”, som hade stöd av Tris när hon behövde ta sig ur en relation. FOTO: ANNA BREDBERG

”Hur många sitter någonstans och känner som jag gjort, att 
något inte stämmer”, säger Sara om känslan när hon läst om 
vinsten i Madickengården. FOTO: ANNA BREDBERG

UNT har i en serie artiklar berättat om utvecklingen för ide-
ella föreningen Tris och akutverksamheten Madickengården 
som Tris byggt upp, men som i dag drivs i aktiebolag. 
 FOTO: TT / MONTAGE: MAJA OLOFSSON

UNT 21 mars.

UPPSALA
En man i 60-årsåldern 
döms för sexuellt ofre-
dande efter att ha kysst 
och tagit på en �icka i 
nedre tonåren.

Mannen träffade flickan på 
en busshållplats i centra-
la Uppsala varpå de börja-
de prata. Han ska sedan ha 
börjat kyssa flickan, kramat 
henne, tagit på hennes lår 
och kommenterat hennes 
bröst.

Flickan vi�nar om a� 
hon innan händelsen talat 
om sin ålder för mannen 
och a� hon försökt dra sig 

undan när han gjort när-
manden.

Mannen kan varken för-
neka eller erkänna hand-
lingarna då han varit be-
rusad vid tillfället och inte 
minns händelsen. Han fö-
rekommer flera gånger i 
bro�sregistret och har ti-
digare dömts för bland an-
nat ringa stöld. Mannen 
har även haft e� långva-
rigt och omfa�ande alko-
holproblem.

Nu döms mannen till a� 
betala 26 400 kronor i ska-
destånd till flickan.

Alexzandra Persson
Alexzandra.Persson@unt.se

Äldre man kysste 
barn på busshålls-
plats – döms

Oro hos kabinkåren när 
SAS ändrar uniformerna
ARLANDA
Flygbolaget SAS bort-
tagande av galoner 
på kabinpersonalens 
uniformer har resulterat 
i kritik. ”Risk att uppfat-
tas mindre auktoritärt”, 
skriver ett huvud-
skyddsombud.

Uppfa�as mindre auktori-
tära vid säkerhetsrelatera-
de situationer – det är en 
av riskerna till följd av a� 
SAS nu ersä�er de påsydda 
galonerna på kabinperso-
nalens uniformer med av-
tagbara så kallade ”clips”, 
det menar i alla fall e� hu-

vudskyddsombud som nu 
begär hjälp hos Arbetsmil-
jöverket.

Beslutet från flygbola-
get menas ha skapat stor 
oro inom hela kabinkåren, 
enligt skyddsombudet. An-
ledningen varför galoner-
na kommer ersä�as är en-
ligt begäran till Arbetsmil-
jöverket på grund av bespa-
ringsskäl.

I e� svar till skyddsom-
budsgruppen anser SAS 
dock inte a� beslutet ris-
kerar ”ohälsa eller olycks-
fall” i arbetet.

Oscar Söderman
Oscar.Soderman@unt.se

”De traditionellt påsydda galonerna/revärerna är ett ved-
ertaget arbetsverktyg och är ett stöd för kabinchefen att 
visa tydligt ledarskap ombord”, skriver huvudskyddsom-
budet i anmälan. FOTO: VIDAR RUUD/NTB/TT

KNIVSTA
Butikspersonal i centrala 
Knivsta knivhotades och 
rånades vid 19-tiden igår. 
Gärningsmannen lycka-
des få med sig pengar från 
butiken och flydde från 
platsen. Polisen larmades 
och kunde snabbt gripa en 
misstänkt gärningsman.

– Ingen ska ha skadats 
fysiskt i samband med 
händelsen, säger polisens 
presstalesperson Pelle 
Vamstad.

På dörren till butiken 
står en skylt uppsa� där 
det står: ”Stängt pga rån. 
Öppnar efter lunch”.

Alexzandra Persson

Knivrån i när-
butik i Knivsta 
– en gripen

KNIVSTA
Ännu en stöld av narko-
tikaklassad medicin från 
äldreboendet Estrids gård 
i Knivsta har polisanmälts.

Denna gång handlar 
det om 85 table�er som 
försvunnit från e� låst lä-
kemedelsförråd på äldre-
boendet. Stölden ska ha in-
träffat 27 eller 28 februari 
och polisanmäldes några 
dagar senare. I nuläget 
finns ingen misstänkt.

UNT har tidigare berät-
tat om flera liknande stöl-
der de senaste månaderna 
där polisutredningarna 
lagts ned i brist på bevis.

John Hällström

Stölder fort- 
sätter på äldre-
boendet
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da sig från all insyn. Man får 
verkligen fråga sig vad syftet 
är, för mycket framstår som 
opåkallat utifrån verksamhe-
ten, säger Björn Alquist, för-
bundsjurist på fackförbun-
det Unionen.

Han reagerar på flera sa-
ker förutom sekretesskra-
ven, bland annat e� krav på 
a� Tris löpande ska ”hållas 
uppdaterade” om facklig till-
hörighet, något en anställd 
inte behöver uppge. 

– Mycket här framstår som 
uppenbart oskäligt. Men syf-
tet med sådana här avtal 
kan vara a� de ska verka av-
skräckande, säger Björn Al-
quist.

En annan expert som ifråga-
sä�er giltigheten i flera pa-
ragrafer, är Mikael Hansson, 
lektor i civilrä�, särskilt ar-
betsrä�, på Uppsala univer-
sitet. 

– Problemet är a� det är 
lä� för mig a� säga det. Men 
det kan bara avgöras av en 
domstol, och det är arbetsta-
garen som tar risken. Det gör 

a� sådan här avtal får större 
påverkan än de rä�sligt se� 
borde ha, säger han. 

En källa vi kan kalla ”Sofia”, 
som inte på något sä� vill 
kunna bli identifierbar, har 
påverkats starkt av avtalet.

– Tris har sa� skräck i mig 
genom avtalet. Jag har varit 
extremt försiktig i a� pra-
ta om Tris och har inte visat 
avtalet för någon. Och det är 
väl det som är meningen, sä-
ger hon.

– Det känns om a� de över-
vakar mig. Jag blir så upp-
rörd, vi var så naiva och ville 
göra en god sak för de utsat-
ta. Och så skrev man under i 
god tro, säger hon.

En annan tidigare anställd 
säger:

– De har lyckats stänga 
igen käften på alla. 

En tidigare anställd som 
vi kan kalla ”Elisabeth” ger 
bilden av a� ledningen för 
Tris, systrarna Mariet Gha-
dimi, verksamhetschef, och 
Talin Davidian, styrelseord-
förande, skapat en tysthet-

skultur där vissa i persona-
len ska ha fungerat som an-
givare. Det är något som fle-
ra källor vi�nar om.

– De två pratade ofta om a� 
de var högt i tak inom Tris, 
men i själva verket är det en 
ohederlig organisation, som 
bygger på underkastelse för 
ledningen och a� man ska 
visa dem sin tacksamhet, 
både som anställd och som 
placerad. Den som inte gjor-
de det riskerade en offentlig 
avhyvling och a� bli av med 
jobbet, säger ”Elisabeth”. 

Bilden av ett osunt ledar-
skap där personal behand-
las illa, ofta inför andra, de-
las av flera. 

– Det var fruktansvärda ar-
betsförhållanden. Den som 
sa minsta lilla som kunde tol-
kas som kritik blev omedel-
bart inkallad för räfst och rät-
tarting, berä�ar ”Lo�a”.

Y�erligare en tidigare an-
ställd, ”Jenny”, beskriver hur 
tiden på Tris abrupt tog slut. 
Slutet är bara förknippat 
med ångest.

– Jag kände mig extremt 
sviken, som a� det skapats 
falska anledningar för a� få 
bort mig. Jag har må� jät-
tedåligt och inte vågat ha 
kontakt med någon om Tris 
efteråt. Jag är rädd för vad de 
kan göra.

”Pia”, en annan källa, berät-
tar hur hon fick ta hjälp uti-
från för a� lyckas ta sig i väg 
från anställningen på Tris, 
som hon kallar ”ohälsosam”.

– Jag fick ta stöd för a� våga 
gå därifrån, jag var jä�erädd. 
Det råder inget tvivel om a� 
de kan hedersfrågan men 
det var tydligt för mig a� 
det fanns en dold, parallell 
agenda, som är svår a� sä�a 
ord på men som handlar om 
egen vinning. 

Gemensamt i källornas be-
rä�else inifrån är a� pengar 
har varit e� känsligt ämne, 
när det gäller verksamheten 
och anställningsvillkor.

– A� prata om lön är e� 
stort nej-nej, som a� häda i 
kyrkan. Den som ändå gör 
det får bara höra a� syftet är 

a� hjälpa andra människor, 
säger ”Lo�a”.

Breda sekretessklausuler 
finns också i avtal med fa-
miljehem. UNT har berä�at 
om Adam El Chaabi som an-
ser a� Tris lurat honom på 
pengar. I hans avtal står a� 
även själva avtalet är hemligt.

– Men jag bryr mig inte. 
Det är bra a� det här gran-
skas, säger han.

UNT har upprepade gång-
er be� a� få träffa Mariet 
Ghadimi och Talin Davidi-
an för en intervju, men de 
har avböjt med hänvisning 
till a� de har skyddade per-

sonuppgifter och lever med 
en hotbild. UNT har ställt en 
lång rad frågor via mejl om 
sekretessavtalen och om vad 
källorna berä�ar. Tris och 
Madickengården har valt a� 
inte ge några svar annat än 
genom signaturen ”Alice”, 
som UNT inte få� veta vem 
det är. I mejl skriver ”Alice” 
a� Madickengården har hög 
sekretess ”eftersom vi arbe-
tar mot hedersrelaterat våld 
och förtryck”. 

Niklas Skeri
Niklas.Skeri@unt.se

Madickengården
●2014 startade ideella för-
eningen Tjejers rätt i samhäl-
let sin akutverksamhet Ma-
dickengården med skyddat 
bonde. Starten skedde med 
stöd av statsbidrag. Några år 
senare �ck Tris tillstånd att 
bedriva så kallad konsulent-
stödd familjehemsvård. 
●2020 övergick Madicken-

gården, med skyddat boende 
och familjehemsvård, från 
föreningen Tris till ett ak-
tiebolag. Företrädarna är de 
samma i bolaget som grun-
dat och lett föreningen Tris. I 
�ol kunde de kvittera ut mil-
joner i aktieutdelning från 
Madickengården.

Tris anställda och familjehem har fått skriva under långtgående sekretessavtal, kopplade till straffavgifter. ”De har satt skräck i mig med avtalet”, säger en tidigare anställd som inte vågat säga något             om sin tid inom Tris, förrän nu.  FOTO: UNT/GRAFIK: MAJA OLOFSSON

Bilden är tagen från ett UNT-reportage om en hedersutsatt kvinna som fått hjälp genom Tris. Nu väljer Tris att inte svara på 
UNT:s frågor med annat än att kraven på sekretess är höga eftersom man arbetar just mot hedersförtryck. FOTO: STAFFAN CLAESSON

UNT 21 mars.



10 Upsala Nya Tidning
Lördag 25 mars 2023NYHETER 

Madickengården saknade 
revisor trots miljonaffärer
UPPSALA
Trots omsättningen på 96 
miljoner kronor så har 
räkenskaperna i bolaget 
bakom Madickengården 
inte granskats av en 
registrerad revisor. Exper-
ter bedömer att det kan 
vara ett lagbrott. 

Huvudregeln i lagen är att 
alla aktiebolag ska ha en revi-
sor. Men det finns undantag 
för små, nystartade verksam-
heter. Då ska bolaget inte nå 
över ett visst antal anställda 
eller en viss omsättning un-
der två på varandra följande 
räkenskapsår. 

En sådan möjlighet är om 
omsättningen understiger 3 
miljoner kronor. I fallet Ma-
dickengården, som UNT rap-
porterat om i en granskning, 
har den gränsen tydligt över-
trätts under två räkenskaps-
år.

Ändå har ingen registrerad 
revisor granskat räkenska-
perna för det senaste året då 
omsättningen uppgick till 96 
miljoner kronor. Årsredovis-
ning är påskriven och inläm-
nad till Bolagsverket utan re-
visionsberättelse. 

I dag är Mats Johansson 
på revisionsbyrån Revisors-
huset i Uppsala, registrerad 
som revisor. Han är ett väl-
bekant namn för personer-
na bakom Tris och Madicken-

gården. För han är redan re-
visor i två andra bolag kopp-
lade till Madickengården, 
båda med betydligt mindre 
omsättning.

UNT har flera gånger bett att 
få träffa och intervjua före-
trädarna för Tris och bola-
gen, grundarna Mariet Gha-
dimi och Talin Davidian. 
Men de har avböjt med hän-
visning till att de har skyd-
dade personuppgifter och 
lever under hot. I stället har 
UNT fått mejlsvar från signa-
turen ”Alice”, utan uppgift 
om vem ”Alice” är. Svaret 
ska dock vara förankrat hos 
grundarna.

”Madickengården har haft 
en och samma revisor anli-
tad i bolaget sedan dess bil-
dande. I takt med att verk-
samheten har växt har vi 
ändrat bolagsordningen så 
att krav på revisor numera 
finns samt även registrerat 
denne vid Bolagsverket. Re-
visorn har varit med på hela 
resan och känner verksam-
heten väl”, skriver signatu-
ren ”Alice”.

Av svaret att döma ska bola-
get alltså ha haft en revisor, 
men inte registrerat den hos 
Bolagsverket. 

Revisorn Mats Johansson 
själv har avböjt att svara på 
frågor med hänvisning till 
revisorssekretess. Men på 

en fråga om vad han tän-
ker om att bolaget saknat 
registrerad revisor svarar 
han på mejl: ”Har ett bolag 
inte haft någon registrerad 
revisor så har de inte haft 
revision.”

Att inte ha en revisor när det 
krävs är en allvarlig förseelse, 
påpekar Bolagsverkets verks-
jurist Ann Sofi Silversved. 

– Absolut är det så, det är 
viktigt att ha och allvarligt 
om man inte registrerar en 
revisor, säger hon.

Ett bolag utan revisor kan 

tvångslikvideras av Bolags-
verket, alltså upplösas. Men 
sanktioner kan inte bli aktu-
ella i efterhand. 

Ett bolags trovärdighet på-
verkas om man inte har revi-
sor, säger Ann Sofi Silversved.

– Revisorn har många 
skyldigheter, som att anmä-
la brott och andra oegentlig-
heter. Och att räkenskaperna 
genomgått en professionell, 
extern granskning gör bola-
get trovärdigare, säger hon.
Kan ett bolag missa att an-
mäla? 

– De ska ha koll, även 
om de bara kliver över 
gränsen med en krona.  

Genom att se till att det inte 
görs fel i bokföringen är re-
visorn en viktig aktör runt 
ett bolag, för företagaren 
själv och för många andra. 

Det lyfter Henrik Lundin, 
utredare på Ekobrottsmyn-
digheten, fram. 

– Det kan vara anställda, 
kunder, leverantörer, Skat-
teverket, borgenärer och 
brottsbekämpande myndig-
heter.

Vad kan det innebära om 
det saknas en revisor i ett 
bolag?

– Utan revisor finns en up-
penbar risk för sämre kvali-
tet på redovisningen och ett 
större skatte undandragande. 
Den minskade insynen un-
derlättar också brottslig het, 
eller i vart fall försvårar upp-
täckten, säger Henrik Lun-
din. 

Niklas Skeri
Niklas.Skeri@unt.se

Så stora var vinsterna
●Bolaget bakom Madicken-
gården grundas 2015, men 
får först 2020 intäkter. Om-
sättningen blir då 14 miljo-
ner kronor och vinsten 11 
miljoner – en vinstmarginal 
på 78 procent.
●2021 redovisar aktiebola-
get de första tre månaderna 
som ett kort räkenskapsår. 

Omsättningen blir 17 miljo-
ner kronor och vinsten 10 
miljoner – en vinstmarginal 
på knappt 60 procent.
●Under det senaste räken-
skapsåret, från 1 april 2021 
till sista mars 2022, var om-
sättningen 96 miljoner konor 
– och vinstmarginalen över 
60 procent.

Från UNT den 23 mars. FOTO: UPSALA NYA TIDNING

Polisen efter kanindöden: ”Kan göra det mot människor”
UPPSALA
Polisen vädjar fortfarande 
efter hjälp i jakten efter 
den som dödat kaninerna 
på 4H-gården i Årsta. ”Vi 
uppmanar att man ringer 
in även om man har en 
liten iakttagelse”, säger 
polisens presstalesperson.       

UNT har flera gånger rappor-
terat om de dödade kaniner-
na på 4H-gården i Årsta – vid 
fyra tillfällen har kaniner hit-
tats döda, för varje gång har 
våldet tilltagit. 

– Man har genomfört ob-
duktion och resultatet tyd-
de på trubbigt och kraftigt 
våld. Våldsakterna har eska-
lerat från att det från början 

inte var så tydlig vad som 
hade hänt kaninerna, säger 
polisens presstalesperson 
Magnus Jansson Klarin och 
fortsätter: 

– Det finns forskare som 
säger att om man är kapabel 
till att göra något sådant här 
mot djur så kan man även att 
kunna göra det mot männ-
iskor, säger Jansson Klarin. 

Det finns ännu ingen miss-
tänkt i ärendet och poli-
sen vädjar fortfarande efter 
hjälp. Magnus Jansson Kla-
rin har även medverkat i tv-
programmet ”Efterlyst” och 
berättat om brottet och sö-
kandet efter gärningsman. 

– Vi uppmanar att man 

ringer in även om man har 
en liten iakttagelse. Det är 
bra att låta polisen göra be-
dömningen, även en liten 
ledtråd kan vara viktig för 
oss i slutändan, säger Jans-
son Klarin. 
Tror man att det handlar 
om barn eller en vuxen 
som har gjort det här? 

– Det är svårt att svara på, 
säger Jansson Klarin. 
Finns det något som tyder 
på att det kan handla om 
flera gärningsmän? 

– Förmodligen rör det sig 
om samma person eftersom 
det är så kort tid emellan till-
fällena, säger Jansson Klarin. 

Oscar Söderman
Oscar.Soderman@unt.se

”Vi jobbar ju för att barn-och ungdomar ska lära sig respektera djur och få mer förståelse för 
naturen. Den här händelsen går rakt emot det. Det känns jättetråkigt” har Anna Hammarbeck, 
verksamhetschef på Årsta 4H-gård, tidigare sgat till UNT. FOTO: MAJA OLOFSSON
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UPPSALA
Socialnämnden i Uppsala kommun 
måste ”djupdyka i Madickengården” 
efter uppgifterna i UNT:s artiklar. Det 
säger kommunalrådet Eva Christier-
nin (S). Det arbetet är på gång, säger 
ordförande Hanna Victoria Mörck (V). 

Eva Christiernin (S) har följt 
ideella föreningen Tris, Tje-
jers rätt i samhället, och 
Madickengården nära och 
länge. Som ordförande i so-

cialnämnden skrev hon un-
der det partnerskap som ga-
ranterat årliga miljonintäk-
ter till Tris från kommunen, 
för förebyggande insatser 

mot hedersförtryck.
I dag är hon ordförande i 

utbildningsnämnden, som 
också var en del av partner-
skapet.

Flera uppgifter i UNT:s senas-
te artiklar om Tris och Ma-
dickengården föranleder en 
granskning, menar Eva Chris-
tiernin:

– När vi får signaler av det 
här slaget måste vi undersö-
ka det. Vi ska inte upphand-
la oseriösa aktörer.

Inte minst reagerar hon på 
uppgifterna om att anställda 

i Tris och i aktiebolaget som 
nu driver Madickengården 
har tystats av långtgående 
sekretessavtal med hot om 
höga straffavgifter för den 
som felaktigt röjer en upp-
gift. 

– Vi ska ha meddelarskydd 
i det vi upphandlar, som ju 
finansieras av skattemedel. 
Duckar någon för meddelar-
friheten så är man en oseriös 
aktör. Det här måste vi skynd-
samt undersöka, säger Eva 
Christiernin.

Hon säger sig ha tagit upp 
frågan med ansvariga tjäns-

temän, om hur kommunens 
avtal med Madickengården 
ser ut när det gäller medde-
larfrihet.

– Jag har också försäkrat 
mig om att socialnämnden 
följer upp. De behöver djup-
dyka i Tris och Madickengår-
den, säger Eva Christiernin. 

Ordförande i socialnämnden, 
Hanna Victoria Mörck (V), be-
rättar att nämnden redan ti-
digare bestämt sig för att i år 
särskilt granska den konsu-
lentstödda familjhemsvård 
som köps in. Madickengår-

den är en av aktörerna.
– Men det är rimligt att vi 

kommer att granska Madick-
engården specifikt med de 
frågor som kommit på bor-
det, säger hon. 

Sedan 2016 har Tris och 
Uppsala haft sitt partner-
skap. Som UNT berättat har 
Tris nyligen sagt upp avtalet 
i förtid. Motivet är att fören-
ingen inte längre är i behov 
av pengarna. 

– Men hade partnerskapet 
funnits kvar hade vi nog be-
hövt titta på det, säger Han-
na Victoria Mörck.

”Behövs en djupdykning i  Tris och Madickengården”
Socialnämndens ordförande Hanna Victoria Mörck (V) pekar på att den granskning kommunen hittills gjort av Madickengården inte gett anmärkningar.  FOTO: ANNA BREDBERG
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Detta har hänt
●UNT har i en rad artiklar rapporterat om 
ideella föreningen Tris, Tjejers rätt i samhäl-
let, och hur verksamhet förts över till ett ak-
tiebolag. Tris grundare har blivit miljonärer 
på utdelningen i bolaget.
● I det avtal som Tris har haft med Uppsala 
kommun, värt flera miljoner kronor, har de 

ideella krafterna i Tris värderats till 1 miljon 
kronor om året.
● I avtalet står att överenskommelsen vilar 
på en ”varsam och respektfull hantering av 
de offentliga medel som möjliggör verksam-
heten.”

”Behövs en djupdykning i  Tris och Madickengården”
Hon återkommer flera 

gånger till relationen mel-
lan ideella föreningen Tris 
och Madickengården, som 
byggts upp av Tris men förts 
över till ett aktiebolag som 
företräds av samma perso-
ner. Relationen är ”klurig att 
förstå” och rymmer en in-
tressekonflikt, menar hon.

En socialsekreterare har i 
UNT menat att aktiebolaget 
gynnats av föreningens nära 
koppling till kommunen. 
Hanna Victoria Mörck säger 
att det här finns en gråzon 

där hon ser risk för jäv och 
påtryckningar. 

– Men jag vet inte om det 
rakt av har varit jäv här. 

Kan det komma mer be-
sked om att vad ni vill ut-
reda vidare?

– Ja, så är det. Här finns oro-
väckande uppgifter. Men vi 
behöver återkomma om det.

En utvärdering kommu-
nen gjorde i fjol av sina upp-
handlade skyddade boen-
den ledde inte till några an-
märkningar mot Madicken-
gården. Det som däremot är 

utmärkande är priset, menar 
Hanna Victoria Mörck.

– De ligger i de dyraste 
spannet. Men samtidigt vet 
vi av egen erfarenhet att det 
kostar att driva skyddat bo-
endet.

Vad tänker du då om att 
sex av tio omsatta kronor 
i Madickengården har bli-
vit vinst? 

– Ja, det är spännande, kan 
man säga, och något vi vill 
veta mer om.

Vice ordförande i social-
nämnden är Sofia Andersson 

(M). Hon pekar på Tris bety-
delse när det gäller kunskap 
och kompetens för kommu-
nens personal och också på 
att kommunens granskning 
inte lett till anmärkningar 
mot Madickengården.

Samtidigt har källor i UNT 
vittnat om missförhållan-
den när det gäller anställ-
ningsvillkor och arbetsmiljö.

– Ingen ska behöva vara 
rädd på sitt jobb. När det 
gäller meddelarfrihet är det 
något vi verkligen förväntar 
oss att man lever upp till ef-

tersom det är lagstadgat. Det 
måste ingå i granskningen 
av familjhemsvård vi nu ska 
göra, säger Sofia Andersson. 

I ett fall som UNT berät-
tat om har det visat att ett fa-
miljehem bara fick 700 kro-
nor om dagen i arvode av de 
5 500 kronor i dygnstaxa som 
Tris tog betalt av den place-
rande kommunen, en liten 
kommun i västra Värmland. 

– För moderaterna är det 
en paradfråga att skattepeng-
ar ska användas rätt. Här får 
man konstatera att markna-
den på många sociala områ-

den inte är hundra procent 
välfungerande. Även våra 
tjänstemän har ju sagt i UNT 
att man vet att man ibland 
betalar överpriser. Så vill vi ju 
inte ha det. Jag har ställt frå-
gan vad vi kan följa upp mer 
utifrån våra avtal och hur de 
kan utformas när vi skriver 
nya, säger Sofia Andersson.

Niklas Skeri
Niklas.Skeri@unt.se

Socialnämndens ordförande Hanna Victoria Mörck (V) pekar på att den granskning kommunen hittills gjort av Madickengården inte gett anmärkningar.  FOTO: ANNA BREDBERG

Eva Christiernin (S) har följt Tris och Madickengården nära under lång tid. Nu ser hon flera skäl 
till en granskning av verksamheten utifrån de avtal komunen har. FOTO: ADAM WRAFTER

Sofia Andersson (M) är vice ordförande i socialnämnden. FOTO: ANNA BREDBERG


